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Protokół z sesji

XXIV sesja Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 28-05-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach,

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXIII sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.5.
Raport o stanie Gminy Brusy za 2020 rok:6.

debata nad raportem;A.
podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Brus wotum zaufaniaB.

Sprawozdanie z wykonania budżetu gminy za 2020 rok:7.
opinia Komisji Rewizyjnej,A.
opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku,B.
dyskusja,C.
podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdaniaD.
z wykonania budżetu Gminy Brusy za 2020 rok
podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Brus z tytułuE.
wykonania budżetu Gminy Brusy za 2020 rok

Podjęcie uchwał w sprawach:8.
zatwierdzenia sprawozdania finansowego Centrum Kultury i Biblioteki im. JanaA.
Karnowskiego w Brusach za 2020 rok
określenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie Brusy na rok szkolny 2021/2022B.
ustalenia wysokości opłaty za pobyt oraz maksymalnej wysokości opłaty za wyżywieniaC.
dziecka w Samorządowym Żłobku w Brusach
określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji oD.
dochodach gospodarstwa domowego
zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021E.

Interpelacje zgłoszone przez radnych wraz z odpowiedziami.9.
Sprawy organizacyjne.10.
Zamknięcie obrad.11.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXIII sesji Rady Miejskiej.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
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WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Brus wotum zaufania2.

przyjeto przedmiot głosowania (w. bezwzględna)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z3.
wykonania budżetu Gminy Brusy za 2020 rok.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Burmistrzowi Brus z tytułu wykonania4.
budżetu Gminy Brusy za 2020 rok.

przyjeto przedmiot głosowania (w. bezwzględna)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Centrum Kultury i5.
Biblioteki im. Jana Karnowskiego w Brusach za 2020 rok.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie Brusy na rok6.
szkolny 2021/2022

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt oraz maksymalnej wysokości7.
opłaty za wyżywienia dziecka w Samorządowym Żłobku w Brusach.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
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Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku mieszkaniowego8.
oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021.9.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 2
ZA - 13 - Chylewski Olgierd; Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał;
Kulesza Andrzej; Leszczyńska Marzena; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski
Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -

Przebieg sesji

Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej  Zbigniew Łącki  -  Otwieram XXIV sesję Rady Miejskiej  w Brusach.
Bardzo serdecznie witam państwa po długiej przerwie na, w takim normalnym trybie posiedzenia, no
może nie normalnym, bo w maseczkach, ale przynajmniej stacjonarnie. Sytuacja się poprawia, miejmy
nadzieję, że ona będzie z dnia na dzień coraz lepsza i tego państwu i wszystkim nam życzę. Proszę
państwa, stwierdzam, że na ustawowy skład rady 15 w sesji uczestniczy 14 radnych, 13 radnych, w
związku z tym sesja jest prawomocna.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady – Protokół z poprzedniej XXIII sesji Rady Miejskiej był dostępny w biurze rady.
Czy ktoś z państwa wnosi do niego uwagi? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto
z państwa radnych jest za przyjęciem protokołu z XXIII sesji Rady Miejskiej proszę o podniesienie ręki.
kto jest za, kto przeciw, kto się wstrzymał i oczywiście zagłosowanie na tablecie. W głosowaniu brało
udział 13 radnych i wszystkie głosy są za w związku z tym rada przyjęła protokół z XXIII sesji.

Ad. 3.

Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad. Kto z państwa radnych chciałby wnieść uwagi do
przedstawionego porządku obrad.  Proszę  bardzo,  czy  są  jakieś  uwagi,  nie  widzę  w takim razie
przystępujemy do realizacji porządku obrad.

Ad.4.

Przewodniczący  Rady  -  Bardzo  proszę  pana  Burmistrza  o  złożenie  informacji  o  podejmowanych
działaniach.
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Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo, podobnie
jak pan Przewodniczący powiem, że cieszę się i państwo wszyscy na pewno też, bo o to prosiliście już
też od dłuższego czasu, żeby sesja po prostu odbywała się normalnie, stacjonarnie, oczywiście też był
wariant taki, gdyby ktoś chciał połączyć się zdalnie, taka możliwość też była, ale wszyscy państwo
zdecydowaliście, żeby być tutaj na miejscu. I bardzo dobrze, bo na pewno te obrady sesji są zupełnie
inne,  kiedy  jesteśmy razem w jednym miejscu.  Oczywiście  są  pewne  też  ograniczenia,  jeszcze
jesteśmy  w  mniejszej  liczbie,  ale  też  pracownicy,  którzy  są  w  pobliżu  są  również  do  państwa
dyspozycji,  jeżeli  będzie też taka konieczność,  potrzeba nieraz odpowiedzi  na jakieś pytania czy
przedstawienia poszczególnych kwestii  związanych z tematyką sesji.  Miejmy nadzieję,  że tak już
pozostanie, będzie, że te poluzowania będą coraz większe, ale o tym oczywiście będzie decydować
sytuacja zdrowotna w naszej gminie, w naszym kraju. Oczywiście wszyscy jesteśmy tym już bardzo
zmęczeni Także ja nawet na samym początku powiem, że dziękuję wszystkim państwu za zrozumienie
nieraz takiego reorganizowania i urzędu, naszych jednostek, ale myślę, że wszystko też odbywało się
w taki  sposób, żeby nasi  mieszkańcy mogli  załatwiać swoje sprawy. Odbywało się to też w taki
sposób,  że  realizowaliśmy  ważne  dla  nas  programy  nie  tylko  inwestycje,  ale  szereg  innych
przedsięwzięć. Oczywiście pewnych straconych kwestii czego się nie nadrobi, ale miejmy nadzieję, że
ten czas przyszły będzie korzystniejszy, bo wszyscy po prostu na to czekamy. Także też wszystkim
państwu dziękuję za współpracę w tym okresie i radnym, sołtysom, moim współpracownikom z urzędu
i poszczególnych jednostek, ale też mieszkańcom, instytucjom, osobom, które z nami współpracują na
rzecz  rozwoju  miasta  i  gminy  Brusy,  na  rzecz  mieszkańców  naszej  gminy  i  też  osób  tutaj
przebywających, przybywających. Proszę państwa, krótka informacja dotycząca działalności w tym
okresie  międzysesyjnym.  Nie  będę  tutaj  omawiał  tego  szczegółowo,  tylko  wspomnę  bez
uszczegóławianie jakie zadania inwestycyjne realizujemy, bo tak jak państwo zauważacie, jest szereg
zadań realizowanych. Trochę pewnie spowolnienie było w roku ubiegłym, ale bez jakiegoś takiego
uszczerbku,  bo  zakresy,  które  nie  zostały  zrealizowane  w  roku  ubiegłym,  to  w  tym  roku  są
realizowane, a więc liczy się tak jakby ten efekt przede wszystkim końcowy. Najważniejsze jest to,
żebyśmy nie musieli rezygnować z przedsięwzięć i zadań planowanych. Rozpoczęła się czy właściwie
trwa rozbudowa punktu selektywnej zbiórki odpadów komunalnych na terenie Zakładu Gospodarki
Komunalnej w Brusach, tak w obrębie oczyszczalni ścieków tak jak potocznie mówimy. Jest to zadanie
też  współfinansowane  z  funduszy  unijnych.  To  jest  inwestycja  o  wartości  około  3000000  złotych  i
prawie  2  miliony  złotych  to  jest  dofinansowanie  trwa  budowa  ulic  na  osiedlu  Słonecznym  to  co
rozpoczęliśmy w roku ubiegłym. Trwa budowa ulicy Kościelnej,  budowa ulicy Polnej  w Brusach i
budowa ulicy Długiej w Męcikale i  to są zadania, które realizowane są w ramach funduszu dróg
samorządowych, a więc z udziałem środków zewnętrznych, z udziałem środków z budżetu państwa i
cieszę  się  bardzo  z  tego,  że  te  środki  pozyskaliśmy na  realizację  tych  zadań.  Trwa inwestycja
związana  z  budową odwodnienia  miasta  Brusy,  ten  pierwszy  etap  w  obrębie  ulicy  Kalwaryjnej.
Zauważalne było to, że przez długi czas była zablokowana ulica Dworcowa, tutaj bezpośrednio przez,
przed centrum, ale jest ona już od pewnego czasu udrożniona i już nie ma takich dużych utrudnień
przynajmniej na tym głównym ciągu komunikacyjnym, bo oczywiście na ulicy Kalwaryjnej, ulicy w
kierunku Małego Gliśna, te utrudnienia są i one jeszcze będą, bo tam jest po prostu wbudowany
kolektor deszczowy i przebudowa czy to kanalizacji sanitarnej czy sieci wodociągowej, a więc jest to w
trakcie realizacji. Realizowany jest pierwszy etap, ale przypomnę, że mamy jeszcze dwa etapy, które
będą realizowane też w kolejnych latach w roku 2022 i 2023 tak mamy to rozłożone. Proszę państwa,
rozpoczęło się projektowanie ulic w mieście Brusy, kolejnych tutaj ulice: Jodłowa, Świerkowa, Klonowa
i Dębowa, to, co mamy zaplanowane w naszym budżecie. Rozpoczęło się też projektowanie ulic w
centrum miasta  Brusy.  Mam nadzieję,  że  tutaj  na  ten  cel  też  otrzymamy  dofinansowanie.  Jesteśmy
wstępnie  na  liście  zadań,  które  kwalifikują  się  do  tego  dofinansowania  też  z  pieniędzy  z  budżetu
państwa, ale jaki będzie ostatecznie ten zakres zrealizowany to też wszystko okaże się jeszcze w tym
roku, jak wszystkie formalności będą dopięte. To też planowane zadanie wieloletnie i tutaj niebawem
też będziemy prosić mieszkańców, czy osoby chętne i tutaj również państwa zainteresowanych, aby
zwrócić uwagę na tą koncepcję, na to jaki ten zakres będzie opracowany, ponieważ zawsze będzie
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różne spojrzenie na ten układ komunikacyjny i jak to nasze centrum ma wyglądać. To jest przebudowa
ulic, ale też przede wszystkim budowa odwodnienia w mieście czy też rozdział kanalizacji właśnie tej
ogólnospławnej na deszczową i sanitarną, także ten zakres jest spory Proszę państwa, jesteśmy w
trakcie przebudowy Centrum Kultury i Biblioteki, ostatni etap realizowany. Chcielibyśmy to zadanie
zakończyć w tym roku, taki jest plan, takie założenie. No najpóźniej na przełomie tego roku, tak, aby
obiekt mógł być uruchomiony najpóźniej w pierwszym kwartale przyszłego roku. Zakładamy, że tak
może  być,  ponieważ  plan  jest,  że  realizacja  ma  zakończyć  się  w  tym  roku,  ale  to  jest  duże
przedsięwzięcie, to są też kwestie wykończeniowe i zawsze zgodnie z tą taką zasadą, że jeżeli gdzieś
tam pośpiech nie jest wskazany to lepiej te prace wykonywać no porządnie i spokojnie, bo to już nie
ma znaczenia,  czy  będzie  miesiąc  dwa wcześniej  czy  później,  ale  mamy to  zadanie  w naszym
budżecie  zabezpieczone,  na  ten  cel  też  otrzymaliśmy z  budżetu  państwa z  funduszu inwestycji
lokalnych  400000  zł,  dodatkowo  dofinansowania  500000  zł  również  z  Państwowego  Funduszu
Rehabilitacji  Osób  Niepełnosprawnych.  Proszę  państwa,  otrzymaliśmy  10000  zł  dofinansowania  z
Urzędu Marszałkowskiego,  a  więc Samorząd województwa pomorskiego na,  w ramach programu
aktywne  Sołectwo  pomorskie.  Wspólnie  z  panią  Skarbnik  podpisaliśmy  umowę  z  panem
wicemarszałkiem Leszkiem Bonną na realizację tego zadania. To jest uzupełnienie, zagospodarowanie
tego naszego terenu w Widnie, który jest dla mieszkańców nie tylko sołectwa Rolbik, ale naszej gminy
czy turystów, kajakarzy i tam to to słynne pieczenie chleba w Widnie i mam nadzieję, że też ten teren
po pewnej renowacji będzie jeszcze bardziej atrakcyjny, ale to, co najważniejsze, że też będziemy
mogli więcej realizować tych różnych przedsięwzięć kiedy zakończy się pandemia, chociaż dzisiaj już
wiemy,  że  pewne wydarzenia  stopniowo mogą być  realizowane,  z  pewnymi  ograniczeniami,  ale
miejmy nadzieję, że ten okres letni też będzie korzystniejszy. Proszę państwa, Trzy projekty związane
z przebudową starej szkoły, bo są środki unijne na przebudowę typowo, kolejny projekt na działalność
Centrum Usług Społecznych,  w ramach tego projektu jest  wyposażenie i  już  działalność,  to  jest
realizowane i Środowiskowy Dom Samopomocy to pieniądze z budżetu państwa, które pochodzą, to
jest  finansowane  właściwie  w  stu  procentach,  znaczny  zakres  zrealizowany  w  roku  ubiegłym,  ale  w
tym roku to zadanie będzie zakończone i obiekt oddany do użytku. Realizujemy wykup gruntów pod
ścieżkę rowerową z Brus do Zalesia, zadanie zakończone tak, ale trwają sukcesywnie wykupy tak,
zgodnie z tym, co sygnalizowałem wcześniej, została podpisana umowa z firmą Usługi Transportowe,
Ziemne, Melioracyjne i  Ogólnobudowlane pan Henryk Czarnowski na dostawę kruszywa na nasze
drogi, to jest ilość materiału ponad 3000 ton. Cena za tonę materiału wraz z wbudowaniem to ponad
62 zł. Proszę państwa, informacja dotycząca punktów szczepień. Ten punkt szczepień, jak państwo
wiecie, funkcjonował najpierw w naszej przychodni, potocznie mówimy w ośrodku zdrowia w Brusach,
następnie utworzyliśmy dodatkowo w szkole nr 2, a więc w tym byłym gimnazjum, ale dzieci, młodzież
wróciła do szkół i tak zostało wszystko zorganizowane, że punkt wrócił z powrotem do przychodni w
Brusach,  tak,  do  ośrodka  zdrowia  i  tam  realizowane  są  szczepienia.  Oczywiście  pewne
przeorganizowanie musiało nastąpić tak, aby nie zakłócić codziennej działalności naszej Przychodni
Rodzinnej Thielemann i Wspólnicy. Do tej pory w bruskim punkcie zaszczepiono niespełna 1600 osób,
z czego prawie połowa drugą dawką. Do końca maja zaplanowane są kolejne szczepienia, 140 osób
drugą  dawką,  20  osób  pierwszą  dawką,  ale  już  większa  liczba  pacjentów będzie  zaszczepiona,
pacjenci są umówieni na czerwiec, łącznie 1253 osoby, w tym pierwszym dawką objętych zostanie
990 osób i 263 osoby drugą dawką. Wiemy, że dużo osób rejestrując się w systemie korzystało z
innych punktów szczepień i w Chojnicach, w Człuchowie, Czersku, Wielu czy jeszcze gdzieś dalej, w
Trójmieście, tak, się nasi mieszkańcy zarejestrowali. Nie mamy tej wiedzy, jaka liczba mieszkańców
jest zaszczepiona, ale myślę, że po pewnych utrudnieniach, które też były, bo z jednej strony był czas,
kiedy tej szczepionki też brakowało. Mam nadzieję, że tutaj nie będzie już jakiś większych problemów i
te osoby, które chcą się zaszczepić możliwość po prostu będą miały. Jest realizowany też bezpłatny
transport na szczepienia dla osób, które chcą z tego skorzystać. Niewiele osób korzystało, bo 19 osób
do tej pory skorzystało. Jest to zadanie, które jest realizowane też na polecenie pana Wojewody
Pomorskiego. W tej sytuacji też dziękuję wszystkim krwiodawcom, wszystkim, którzy oddają krew, bo
taka  potrzeba  jest.  Dziękuję  członkom  naszego  klubu  honorowych  dawców  krwi  przy  Urzędzie
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Miejskim, który organizuje te akcje, na bieżący rok są zaplanowane kolejne pobory krwi, jeszcze w
czerwcu, sierpniu, październiku i grudniu, a więc osoby, które chciałyby oddać krew to zachęcamy,
zapraszamy, wiemy dokładnie, że tej krwi brakuje dla osób, które chorują. Proszę państwa, nie będę
tutaj  mówił  też  o  działalności  szkół,  bo  taką  wiedzę  państwo  posiadacie.  Te  szkoły  zaczęły
funkcjonować stopniowo w takiej formie hybrydowe i tak, naprzemiennej i stacjonarnie i zdalnie. Też
rozpoczęliśmy działalność w Centrum Kultury i  Biblioteki,  te zajęcia są wznowione i  realizowane.
Przypomnę też, że placówka pozyskała 90000 zł dofinansowania z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa
Narodowego  na  szycie,  zakup  strojów  dla  zespołu,  a  więc  też  zespół  będzie,  zespół  Krebane
doposażony  i  też  podjęliśmy  takie  decyzje  z  centrum kultury  i  naszymi  partnerami  w  sprawie
organizacji  festiwalu.  Jeżeli  nic  się  nie  zmieni  to  w  ten  ostatni  weekend  lipca  festiwal  będzie
organizowany, ale w formie takiej ograniczonej, bez udziału zespołów zagranicznych. Będą to zespoły
tutaj nasze, regionalne czy też zespoły z Polski, które też wyrażają taką chęć udziału. To jest też
ważne, aby po prostu nasi uczniowie, członkowie zespołu po tak długim czasie po prostu też się
prezentowali, wystąpili na scenie, bo mamy już drugi, kolejny rok i to jest taka poważna też przerwa, a
więc jest taka potrzeba, konieczność i takie zadanie musi być też realizowane. To proszę państwa tyle
w skrócie, w każdym bądź razie mogę podsumować to w ten sposób, że jest realizowanych wiele
zadań inwestycyjnych, co państwo zresztą widzicie. Są też pewne utrudnienia i w ruchu, czy też
wyłączone niektóre obiekty, jak to nasze Centrum Kultury. Proszę też jeszcze o takie zrozumienie i
cierpliwość. Taką istotną kwestią jeszcze jest to, że projektowana jest sieć gazowa i też mam nadzieję,
że,  bo  jest  założenie  takie,  aby  Brusy  były  zgazyfikowane,  no  nawet  do  2024  roku.  Takie  jest
założenie. Mam nadzieję, że nic się nie zmieni, a chcę podkreślić, że wiele zadań i na terenie naszego
województwa  i  na  terenie  kraju  po  prostu  wypadło  z  planu  inwestycyjnego  Polskiej  Spółki
Gazownictwa.  Natomiast  ta  inwestycja,  która  jest  realizowana  w  Brusach,  ona  jest  w  planie
inwestycyjnym,  została  utrzymana,  chociaż  wcześniej  też  były  pewne zagrożenia,  zawsze byłem
bardzo ostrożny z tym odpowiadaniem na pytanie i gwarantowaniem, czy na pewno i kiedy będzie
gazyfikacja  miasta,  ponieważ  te  decyzje  są  niezależne  od  nas,  ale  inwestycja  na  pewno  jest
utrzymana. Projektowanie sieci gazowej i w mieście Brusy i głównego kolektora wysokiego ciśnienia z
Chojnic do Bytowa, projektowanie zakończy się w przyszłym roku, a więc dokumentacja będzie i zaraz
potem ma następować realizacja. To jest też ważny sygnał dla mieszkańców, bo pojawiają się pytania,
jeżeli  ktoś  realizuje  nowe  inwestycje,  czy  też  jakieś  remonty,  czy  chce  wymienić  instalację
ogrzewania, sporo osób pyta, ale też informacja dla przedsiębiorców, a dla nas to jest bardzo istotne,
jeżeli chodzi o realizację tych inwestycji drogowych, bo to są bardzo trudne decyzje. Z jednej strony z
czymś zwlekaliśmy, żeby połączyć to z budową sieci gazowej tak, zwłaszcza w ulicach, ale znowu jest
sytuacja taka, że no nie możemy czekać, bo jest możliwość pozyskania pewnych pieniędzy, które
dzisiaj są, a nie wiadomo, co będzie później, bo zawsze jest jakiś okres finansowania, raz jest lepiej,
raz jest słabiej, a więc też nie możemy czegoś przedłużać, także będą niebawem też prowadzone
rozmowy  z  mojej  strony  tutaj  z  oddziałem  naszym  pomorskim  z  panią  dyrektor  na  temat
ewentualnego połączenia tych inwestycji tak, aby przynajmniej kolektory były wbudowane w tych
takich miejscach strategicznych, aby później no po prostu nie było sytuacji, że wybudujemy nową
drogę, a potem będzie ona rozpruwana i wbudowany kolektor. Chociaż może być taka sytuacja, że w
niektórych miejscach do czegoś takiego będzie też dochodziło, ale aby to było z jak najmniejszą
szkodą. Także dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo panu Burmistrzowi za złożenie informacji o podejmowanych
działaniach.  Widzę,  że zgłaszają się do wypowiedzi  państwo radni,  pan Marcin Cysewski,  bardzo
proszę.

Radny Rady Miejskiej  Marcin  Cysewski  -  Panie  Burmistrzu,  Panie  Przewodniczący,  wysoka Rado,
niewątpliwie cieszą te inwestycje, o których tutaj pan wspomina, te drogowe, odwodnienie, dom
kultury. Taką perełką jak widać, powstaje Środowiskowy Dom Pomocy Społecznej. Na pewno będzie to
taką naszą wizytówką, dobrze, że to zostało tutaj w naszych gminnych zasobach. Na pewno to będzie
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służyło przez wiele ,wiele lat. Mamy nadzieję też właśnie, że te drogi ul. Szkolna, Kościelna też będzie
kiedyś porządnie wybudowana i ten fragment miasta będzie pięknie zagospodarowany. Natomiast ja
bym chciał wrócić do jakby do poprzedniej sesji, na której, no niestety jako pierwsza no nie mogłem w
niej uczestniczyć, i z niej wyciągnąłem jeden temat, a mianowicie też dróg projektowanych. Tutaj
kolega Michał Szczepański nawet zapytał nad wyższością dróg pod Kosobudy osiedla Klonowego,
Dębowego tych ulic nad ulicami Kościuszki, ulic generałów. Ja w zeszłym roku składałem interpelacje
odnośnie właśnie tej drogi, głównie bardziej mi chodzi o samą drogę Kościuszki, połączenie jej z ulicą
Gdańską i tutaj chciałbym pana Burmistrza dopytać, bo w odpowiedzi jakby na poprzedniej sesji
stwierdzał, pokazywał pan jakąś taką drogę alternatywną wzdłuż torów. Nie wiem jak ona by miała
wyglądać, żeby wyprowadzić ewentualnie pojazdy ciężarowe jadące z Czerska w stronę Kościerzyny.
Nie znam pana pomysłu, aczkolwiek patrząc tak realnie z mojej strony, gdzie my jeździmy od strony
Kościerzyny, żeby wbić się w na przykład w centrum, żeby nie jechać się przez światła, naprawdę
alternatywą by była ta droga, o której ja wspominam, przez Kościuszki do parku, w parku bym widział
rondo,  gdzie byśmy mogli  spokojnie przejechać i  do urzędu gminy,  i  do ośrodka zdrowia na ul
Dworcową. Mówi pan też o tych właśnie konsultacjach. Ja już kiedyś powiedziałem, że trzymam pana
za słowo, że te konsultacje będą, żeby faktycznie nie tylko my radni, bo to nie znaczy, że my radni
mamy najlepsze pomysły czy pan burmistrz, ale też rzeczywiście mieszkańcy też mogą mieć coś
sensownego do wniesienia i do powiedzenia, żeby ten tutaj fragment skomunikować. Na pewno o tym,
co mówię by odciążyło samo centrum, bo nieraz tak się korkują światła, jest tak duży spowolnienie
ruchu,  że trzeba naprawdę długo czekać aż się  te  światła  przejedzie.  I  tutaj  właśnie chciałbym
wiedzieć jakby pan Burmistrz, według mnie, to ta ulica o której mówię Kościuszki, jeżeli pan coś
wspominał o tej drodze jakby alternatywnej, no koszty na pewno by były nieporównywalne, także nie
wiem, wykupy gruntów, cała budowa, proszę się do tego ustosunkować, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, proszę panie Burmistrzu.

Burmistrz Brus -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, nie będę może w tej  chwili  tutaj  mówił  o
szczegółach, bo jest to też na takim etapie analizy, tak, jak ma wyglądać całym układ drogowy, tylko
to, co tutaj mówi pan radny Marcin Cysewski to my dokładnie o tym wiemy od wielu lat i nawet tutaj
na sesji kiedyś pan radny Marek Zblewski zwraca uwagę na to, kiedy ta interpelacja się pojawiała, że
to to jest jakby planowane i  wielokrotnie też wnioskowane przez zarządy osiedla i  to jest jakby
bezdyskusyjne, bo tak, musi być to zrealizowane, bo to nie jest tak, że planujemy kolejną drogę a tej
nie będzie, tylko trzeba widzieć całościowo też układ komunikacyjny w mieście Brusy i nie tylko w
mieście  Brusy,  w  gminie,  ponieważ  jest  jakby  no  duży  ruch  inwestycyjny  i  nieraz  inwestorzy,
mieszkańcy chcą budować budynki czy realizować jakieś przedsięwzięcia nagle w nowych miejscach,
tak, które nie miały przeznaczenia pod budownictwo, są terenami rolniczymi i trzeba to zaplanować,
bo nieraz i to często zdarzają się takie sytuacje odmowy 100w stosunku do mieszkańców, mówimy
nie, tutaj  nie może być realizowana inwestycja, nie może powstać budynek, bo prawdopodobnie
będzie droga, żeby nie popełnić błędów takich, nawet jeżeli ta droga miałaby powstać za dziesi10, 20
czy więcej lat to trzeba myśleć o tym do przodu i nieraz będzie nieszczęśliwy, bo po prostu ani nie
zrealizuje swojego przedsięwzięcia ani nie powstanie ta droga, bo nas nie będzie na to stać, ale w
planowaniu przestrzennym musimy to uwzględniać. Mamy studium uwarunkowań zagospodarowania
przestrzennego gminy Brusy. To jest dokument, który ma już trochę lat, ale na nim też bazujemy i są
oczywiście dokonywane pewne zmiany, pewne korekty, ale na tym się opieramy. Nieraz jest sytuacja
taka,  że opieramy się  nawet na planach zagospodarowania przestrzennego,  które straciły  swoją
ważność, ale one były w jakimś w zakresie opracowane na ten czas były w pełni jakby zatwierdzone,
akceptowane, ale po czasie się coś zmienia, ale trzeba na to też zwrócić uwagę. Pojawia się pytanie
takie, często, czy niektóre gminy wskazują, że mają na przykład prawie 100% czy tam więcej niż
połowę swoich terenów objętych opracowaniami planami zagospodarowania przestrzennego. My u
nas często nawet wstrzymywaliśmy opracowanie na pewnych terenach planów zagospodarowania
dlatego, że jeżeli taki dokument się opracuje on obowiązuje i często jest tak, że pojawia się sprzedaż
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gruntu, pojawiają się inwestorzy, którzy mają inne pomysły niż jasno to wynika z planu, a okazuje się,
że może być zastosowana pewna elastyczność i też na bazie decyzji o warunkach zabudowy można
pewne przedsięwzięcia zrealizować. Natomiast zmiana planu zagospodarowania przestrzennego to
jest bardzo długa procedura i często pojawia się taka sytuacja, że coś było w planie a przedsięwzięcie
nie może być zrealizowane, ponieważ zmiana planu jest długa, kłopotliwa. My ciągle czekamy jako
samorządy na zmiany tych przepisów związanych z planowaniem przestrzennym, aby ta procedura
była  krótka,  bo właściwie  jest  założenie  takie,  że  decyzje  o  warunkach zabudowy miały  prawie
całkowicie wypaść i być zastąpione planami zagospodarowania przestrzennego, ale takim małymi
planami,  gdzie  jest  szybka  procedura,  bo  to  jest  niezrozumiałe  pewnie  dla  nas  wszystkich  dla
państwa, dla właścicieli gruntów, dla inwestorów jak plan zagospodarowania przestrzennego może
powstawać przez 3 lata albo nawet dłużej. A my spojrzymy, jesteśmy w stanie w ciągu tygodnia tak
naprawdę już wypracować taki plan, ale procedura jest tak długa. I nieraz mówię o tym, że to jest taki
długi okres czasu i ten plan posiadamy, a nagle pojawi się inne przedsięwzięcie, które jest możliwe do
zrealizowania, które będzie akceptowane, a sama zmiana planu też może tak długo trwać, nawet
przez dwa lata, dlatego mamy nadzieję i ciągle jako samorządy, że te przepisy się zmienią, że to
procedowanie będzie trochę inne, trochę łatwiejsze. Ja przepraszam, że tak szeroko o tym mówię, ale
mówimy o zagospodarowaniu centrum i  tak oczywiście  rondo w centrum musi  powstać i  to  od
długiego czasu nam tak wychodzi, aby tutaj była w bezpośrednio komunikacja z ulicą Kościuszki. To
duże ułatwienie i też to przebicie właśnie w stronę Czerska, czyli w stronę ulicy Dworcowej, czy też do
urzędu to tak jak pan o tym mówi, ten przejazd będzie, nie będzie trzeba wjeżdżać do centrum i na
pewno to wszystko też nam ułatwiła ta inwestycja, która była już można powiedzieć wiele lat temu
zrealizowana,  ten objazd,  przedłużenie ulicy Armii  Krajowej  od ronda,  bo docelowo chcielibyśmy
wyłączyć ruch samochodów ciężarowych w samym centrum, tak, w samym centrum, a to mogą być
właśnie takie objazdy właśnie tą ulicą Kościuszki, ale to na ten czas, tak, to musi powstać, w takim
zakresie. A to, o czym mówię o tym innym przebiciu właśnie od drogi 235 wojewódzkiej tak na
Kościerzynę do drogi w kierunku Czerska to to przebicie odpowiednie musimy znaleźć docelowo, tak,
bo najpierw ul. Kościuszki, ale następnie tak, bo mówi pan o kosztownych wykupach tak, i na pewne
kosztowne wykupy będą czekały, bo to nie może być też w sytuacji takiej powiemy, no nie mamy nie
mamy pieniędzy, nie damy rady, na dzisiaj pewnych nie mamy, ale będzie trzeba szukać takich
rozwiązań, aby to zrealizować, dlatego pewne dokumenty planistyczne będą musiały powstać, będę
musiały powstać dokumentację po to, aby zablokować pewne ruchy inwestycyjne na tych terenach,
aby mieć też możliwość odmówienia wydania niektórych decyzji o warunkach zabudowy chociaż na
budowę budynku. To jest bardzo trudne, ale niestety niektórzy właściciele mają zlokalizowane tak
grunty, że po prostu będzie przebiegała droga, a inni mają zlokalizowane tak, że ma szansę powstać
inna inwestycja, i na to tutaj nikt nic nie poradzi. Nieraz jest trudno komuś coś odmówić, ale niestety
ten układ komunikacyjny jest najważniejszy. To jest punkt pierwszy. Wiemy, że tego transportu jest
coraz więcej i transportu samochodów ciężarowych, ale też coraz więcej samochodów osobowych. A
więc to musimy sobie odpowiednio zaplanować. Jeszcze odpowiem, bo jeżeli pojawia się to pytanie,
tutaj pan Marcin Cysewski powołuje się też na wypowiedź pana radnego Michała Szczepańskiego,
która droga jest ważniejsza, to dobrze sobie przypominam, że tutaj nie ma jakby prawie żadnej
różnicy, bo na dzisiaj jest tak, że one wszystkie są potrzebne, wszystkie są potrzebne, ale na pewno
ten zakres ulic przy ulicy Dworcowej, to co wymieniałem, no ten jest po prostu dużo łatwiejszy do
zrealizowania i  to jest jakiś tam fragmencik tak, natomiast ten cały układ, tutaj przedłużenie ul.
Kościuszki  to musimy spojrzeć po jednej  i  drugiej  stronie,  bo tak prawidłowo trzeba by od razu
rozwiązać kwestie odwodnienia tak tych ulic i to jest trudny projekt zrealizowania i to nie jest tylko
tak, że możemy opracować sobie samą ulicę Kościuszki, ale prawidłowo powinno być opracowanie i
musi być i w mieście Brusy to właśnie będzie kolejny projekt tak, po tych ulicach, to będzie kolejny
projekt, który musimy opracować, projekt drogowy, ale na ten cały zakres i to też były pytania, bo te
interpretację  wcześniej  w  tej  części  tutaj  pomiędzy  ulicą  Kościuszki  a  Bema  tak,  składał  tą
interpelacje, wniosek już wielokrotnie też Przewodniczący Komisji pan Radny Olgierd Chylewski, nawet
do  odpowiedzi,  takie  były,  bo  były  wnioski  na  przykład  zróbcie  chociaż  samo  oświetlenie,  ale



9

powiedzieliśmy nie, to trzeba wykonać dokumentację kompleksową i to będzie kolejny projekt, który
na pewno państwu w budżecie będę proponował, ale to będzie duży zakres, ale pewnie realizacja też
będzie dzielona etapy tak, abyśmy mogli skorzystać z różnych źródeł dofinansowania. Tak opowiadam
szeroko, ale to, co tutaj pan mówi, to co państwo mówicie, to tutaj wszyscy mają rację to naturalnie
wychodzi, to musi powstać, ale to też będzie przez cały czas rozwiązanie czasowe, bo wiemy, że ten
transport samochodów ciężarowych no to też nie jest najlepsze miejsce ta ulica Kościuszki tak, bo
tego przebicia po prostu nie ma i nawet mieszkańcy z tej części miasta no obawiają się tego. My
mówimy, powinno być rondo, ale niektórzy, co będą w tym obrębie to obawiają się tego, że jak ono
będzie to czy tam nie będzie za duży tranzyt tak, też jest obawa o samochody ciężarowe dla nas
przyjeżdżających nie, ale dla części osób, które mieszkają to te obawy są, bo takie sygnały różne tutaj
docierały, także trzeba znaleźć ten złoty środek, ale docelowo ten transport ciężarowy musi być po
prostu z takich miejsc wyprowadzany i tam jest jeszcze kolejna kwestia, bo przez lata dopuszczaliśmy
możliwość parkowania pojazdów i  pewnie będziemy musieli  też to zakończyć, po prostu zakazać
parkowanie zatrzymywanie samochodów, bo właśnie samochody no już nie tylko ciężarowe czy sprzęt
inny,  sprzęt  rolniczy  nawet  duży,  który  musi  gdzieś  przejechać tak,  ma problem,  bo po prostu
samochody  są  parkowane  często  no  w  taki  sposób  nieumiejętny,  bo  jak  ktoś  ten  samochód
pozostawia i jakoś pomyśli jak go postawia i jest jeszcze jakaś przestrzeń na przejazd, ale jeżeli to
jest, samochody są tak parkowane, że jest później ta komunikacja utrudniona, to pewne ograniczenia
muszą też być wprowadzone. Także mówiąc o tej kolejności tak, to jest projekt, który po tych ulicach,
które wymieniałem musi być realizowany. I powiem tak, no mam taką nadzieję, że będziemy mieć
taką sytuację finansową, że w tym kolejnym roku budżetowym będziemy mogli  te prace projektowe
rozpoczynać  również  na  tym  osiedlu.  Takie  jest  założenie.  Jeżeli  nie  będzie  jakiś  poważnych
problemów finansowych  tutaj  damy  radę  z  tym to  tak  to  projektowanie  powinno  się  też  rozpocząć,
właśnie w tej części, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski - Tak, panie Burmistrzu pełna zgoda, zgadzam się tutaj z panem, rozwiał mi
pan pewne wątpliwości, że to jest, będzie na etapie projektowania. Chciałbym też poznać kiedyś
ewentualne zamiary tego projektu jakby. Tutaj jeżeli chodzi o samą ulicę Kościuszki to rzeczywiście no
tiry tu nie wchodzą absolutnie grę, bo to ma być droga taka bardziej dla mieszkańców lekkich i
ewentualnie do posesji jakieś mniejsze samochody ciężarowe, tranzyt, tego tranzytu tak naprawdę od
Czerska w stronę Kościerzyny zbyt  wiele  nie  ma,  bo jeżeli  ktoś od Kościerzyny,  od Czerska na
Kościerzynę to pojedzie przez Zblewo, bynajmniej ciężarówkami. Tutaj może przejechać przez rondo i
na Kościerzynę też się normalnie wbić tymi ulicami, które są. To tyle jeżeli chodzi o te drogi. Ja
chciałbym jeszcze dopytać, bo uciekło mi przy Domu Środowiskowego Domu Pomocy Społecznej
będzie parking? Na ile on by miał być miejsc parkingowych, pytanie czy on będzie ogrodzony i czy
będzie dostępny bynajmniej dla mieszkańców chociażby w niedzielę, aby móc zaparkować samochód
w drodze do kościoła. To i jeszcze jedna rzecz, która też bardzo mnie tak no irytuje, bo już raz
wspomniałem o naszej  ścieżce rowerowej,  o  niewykoszonych trawach,  no nie  wygląda to  panie
burmistrzu najlepiej. Być może pan nie jeździ tak często w stronę Kościerzyny. Ścieżka kosztowała,
wielokrotnie  pan wspomina,  że bardzo dużo i  wykupy,  teraz mamy to to  są koszty,  aczkolwiek
bezpieczeństwo jest no chyba o wiele ważniejsze i naprawdę tych rowerzystów na drodze nie ms,
czujemy się bardzo pewnie, ale no z tym wykaszaniem tak naprawdę, jak sobie policzyłem to mamy
400 m w Brusach licząc już, bo tak wykasza, wykaszają stacja diagnostyczna wykaz całe pobocze we
własnym zakresie, wykraczają antyki, zostaje kawałeczek pod górkę w Gacniku to jest też tam z 400m
energetyka wykasza, nawet ja wykaszam 200 m, także można by było, to jest jednak wizytówka
wjazdu do naszego miasta i ten odcinek kilkuset metrów no chyba warto by było wykosić, koszty to
chyba nie są jakieś tam gigantyczne. A jeżeli nie dałoby to rady to może warto by było pomyśleć może
nad jakąś łąką kwietną, czymkolwiek, ale no w takim w takim układzie no mi osobiście się to bardzo
nie podoba, dziękuję.
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Przewodniczący Rady - Dziękuję, panie Burmistrzu, proszę o zabranie głosu.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, oczywiście, te prace będą przeprowadzone, my nie będziemy też
tych wszystkich terenów w takim standardzie,  że ta trawa będzie bardzo często koszona, bo są
miejsca, gdzie ona jest częściej, ale jakby poza obrębem miasta, to te prace nie będą tak często.
Najważniejsze jest to, żeby też było czysto, był porządek, żeby nie było też śmieci, ale te prace
związane z wykoszeniem będą też przeprowadzone. Dziękuję. Natomiast kwestia zagospodarowania
terenu przy starej szkole, no tam nie ma też takich jakby dużych możliwości, jest to nieduża działka.
Nie będzie ona ogrodzona, teren będzie otwarty, ale w ciągu tygodnia to będzie tam tyle uczestników
w tym obiekcie, że te możliwości parkowania zewnętrznego na pewno będą ograniczone, bo tam
będzie kilka miejsc parkingowych związanych przede wszystkim z działalnością tego obiektu. To jest
tak, że na pewno osoby które będą korzystać z tego miejsca to nie wszyscy będą mogli tam parkować
i w sytuacji takiej, kiedy mówimy i ulicy szkolnej, i ulicy Kościelnej, gdzie docelowo ten ruch będzie
samochodów miał  być  ograniczony,  bo  w tej  chwili  jest  odcinek drogi  wojewódzkiej,  wiemy,  że
jesteśmy na takim etapie, że ta zamiana ma nastąpić i samochody przede wszystkim ciężarowe będą
poruszały się do ronda ulicą Wojska Polskiego, a więc ten ruch częściowo będzie włączony, no to
trzeba też poszukać takich rozwiązań na etapie projektowania tych ulic, aby znaleźć w obrębie tych
ulic jak najwięcej też miejsc postojowych. To jest jedno. Natomiast kwestia możliwości parkowania w
weekendy tak to oczywiście jest to do rozważenia i te szczegóły dotyczące jakby godzin parkowania,
czasu, zawsze można to przeanalizować. Ale tam nie będzie też jakiś takich dużych możliwości, bo
jednak  ten  teren,  częściowo  no  zaplanowany,  po  prostu  tak  zaprojektowany,  że  jest  też  inna
infrastruktura, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, pani Emilia.

Radna Rady Miejskiej Emilia Warnke - Ja chciałam się zapytać o ścieżkę rowerową w Zalesiu, czy już
jest jakaś odpowiedź z województwa właśnie i czy będzie to pobocze dostosowane do uczęszczających
na ścieżce rowerowej, żeby po prostu nie było jakiegoś wypadku, bo no jest teraz i szlak rowerowy do
Wiela prowadzi, jest bardzo fajnie, ale no przez Zalesie jest no tragedia.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, tak, ciągle proszę państwa, odpowiem na to pytanie pani radnej
Emilii Warnke dotyczącej ścieżki rowerowej w Zalesiu, bo pytanie czy jest odpowiedź Zarządu Dróg
Wojewódzkich.  Odpowiem w ten  sposób,  może  na  samym początku,  że  jak  pani  właściwie  wie
dokładnie, że to zadanie jest przygotowane i mamy składowany frez w miejscowości Zalesie, który
będzie wbudowany tam w poboczu w miejscowości Zalesie. Jest wyłoniony też wykonawca, ten sam
wykonawca, który będzie prowadził jeszcze prace pielęgnacyjne i takie poprawki związane ze ścieżką,
a  więc  ta  firma,  która  budowała  ścieżkę  z  Brus  do  Zalesia.  Prace  planuje  rozpocząć,  taką  mam
informacje od tego wykonawcy, że już od poniedziałku. Mam nadzieję, że nic się nie zmieni, że będzie
te prace wykonywał już w poniedziałek i będzie wykonywał również to zagospodarowanie pobocza. To
jest w porozumieniu z wojewódzkim zarządem dróg i będzie to zrealizowana, a więc będzie frez na
poboczu, także te prace powinny być wykonywane w przyszłym tygodniu i to jest zaplanowane już od
dłuższego czasu, bo też zauważyłem jakieś wypowiedzi w przestrzeni tej medialnej, takie uwagi, także
to, my mamy dokładnie tego świadomość, ale to też jest sytuacja taka, że no nie należy jakoś grać
pewnie na emocjach, że czekamy na wypadek, czy na jakieś zdarzenie, bo nikt na coś takiego jakby
nie czeka, ale to jest sytuacja taka, że my jako gmina, zrealizowaliśmy ścieżkę rowerową od Brus do
Zalesia i z Zalesia w kierunku Lubni, a więc jako gmina zrealizowaliśmy to, co zaplanowaliśmy i tą
wiedzę wszyscy  powinni  też  posiadać  i  to  nie  jest,  że  ktoś  o  czymś zapomniał,  że  czegoś  nie
zrealizował, dlaczego to jest niedokończone, bo w naszym zakresie inwestycyjnym tego nie było. Ja
państwu  przypomnę,  że  droga  wojewódzka  235,  był  opracowywany  projekt  przez  Zarząd  Dróg
Wojewódzkich,  przez  Samorząd  Województwa  Pomorskiego  przebudowa  drogi  i  budowa  ścieżek
rowerowych z chodnikami w miejscowościach, między innymi w miejscowości, Zalesie. Ten projekt nie
został  zrealizowany  zgodnie  z  tym  opracowaniem  projektowym  i  można  powiedzieć,  że  ta
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dokumentacja nie została do końca jakby doprowadzona, a Zarząd Dróg Wojewódzkich, Samorząd
Województwa Pomorskiego podjął decyzję o wykonywaniu tak zwanej dłużej łaty i ten zakres został
zrealizowany, a pozostały zakres po prostu wypadł i tego nie ma. I proszę państwa, to nie jest tak, że
zostały, był też wniosek ze strony i miejscowości, ze strony do samorządu, aby poprawić nawierzchnie
w miejscowości  Zalesie i  te prace zostały wykonane. Natomiast przebudowa czy budowa ścieżki
rowerowej w miejscowości Zalesie w najbliższym czasie nie nastąpi tak. Zostanie wykonane pobocze
tak, aby rowerzyści mogli skorzystać z tego pobocza. Ale z drugiej strony, proszę państwa, to w takiej
części, ja wiem, że to jest jakby trudne, ale rowerzyści mają prawo tak jak zawsze włączyć się po
prostu do ruchu na jezdni i różnych rozwiązań się szuka łącznie z odpowiednią sygnalizacją czy też
oznakowaniem takim, żeby ten rowerzysta mógł się tam bezpiecznie poruszać. Oczywiście jest to
problem, że poruszają się samochody ciężarowe czy inne pojazdy z dużą prędkością i pewnie to
zagrożenie duże występuje. Ale to też jest sytuacja taka, że mamy ścieżki rowerowe, pewne odcinki i
ten rowerzysta też musi zachować bezpieczeństwo i w miejscach, w których nie powinien być na
rowerze, a ten rower przeprowadzić to powinien tego dokonać. Tak jak bardzo często mamy przejścia
dla pieszych i rowerzyści po prostu wjeżdżają rowerami na przejścia dla pieszych. Nie - jest ścieżka
rowerowa, jest przejście dla pieszych to na przejściu dla pieszych rower się przeprowadza, bo chyba
nie jest to problem żaden, że można przez jezdnię kilkumetrową ten rower przeprowadzić. Może tutaj
trzeba też edukacji z każdej strony, edukacji ze strony policji, edukacji ze strony szkoły, edukacji ze
strony  rodziców,  żeby  to  bezpieczeństwo  zachowywać.  Myśmy  prowadzili  te  różne  kampanie
promocyjne związany z bezpieczeństwem, tak, kampanię Zachowaj Trzeźwy Umysł,  ona była też
powiązana z zachowaniem bezpieczeństwa w różnych miejscach, w tym też na drogach, bo często jest
sytuacja taka, że dochodzi do zdarzeń, wypadków czy jakiś kolizji po prostu z winy rowerzystów.
Często  spotykam  się  też  z  czymś  takim,  jadąc  samochodem  jezdnią  jest  ścieżka  rowerowa  i
rowerzysta nagle zjeżdża na jezdnię, jest zjazd ze ścieżki rowerowej on nawet nie patrzy czy też z tyłu
jedzie samochód czy nie, po prostu bez obejrzenia się za siebie czy w bok, po prostu włącza się na
jezdnię,  więc to  jest  też  taki  problem podstawowy,  ale  mam nadzieję,  że te  prace,  które będą
wykonane, bo pierwszy wniosek został zrealizowany, jezdnia została przygotowana, nie ma kolein, ten
zakres został wykonany w roku ubiegłym, natomiast to pobocze zostanie utwardzone. Nie będzie to
idealne rozwiązanie, ale proszę państwa to jest też niemałe zadanie inwestycyjne, ale też spory
zakres jednak został przez nas zrealizowany, Budowa ścieżki rowerowej i do Zalesia i dalej z Zalesia
do Lubni, plus też inwestycje w tej miejscowości. Ale można spojrzeć na to, że to nie jest tylko Zalesie,
bo ktoś inny powiedziałby, że Brusy, bo przecież cały wylot też z miasta Brusy nie jest też wykonany,
bo można by na to spojrzeć jest ścieżka rowerowa w kierunku Żabna, w kierunku miejscowości
Czyczkowy, w kierunku miejscowości Kosobudy i teraz w kierunku miejscowości Zalesie, ale tutaj tego
zakresu w mieście Brusy też no nie ma zrealizowane, bo są to przedsięwzięcia, które no będą musiały
być realizowane z udziałem Zarządu też Dróg Wojewódzkich, także mam nadzieję, że ten zakres,
który będzie zrealizowany poprawi znacznie bezpieczeństwo i te prace zostaną szybko wykonanej i to
jest z udziałem Zarządu Dróg Wojewódzkich. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Ktoś z państwa, pan Michał Szczepański.

Radny Rady Miejskiej w Brusach Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, jeżeli
chodzi  o  te  osiedla  pan Burmistrz  nie  widzi  różnicy między nimi,  ja  rozumiem, że chodzi  panu
Burmistrzowi o to, że oba są ważne. Ja widzę jedną ważną różnicę, czyli wiek tych osiedli. Moim
zdaniem, podkreślam, moim powinno być jednym z ważniejszych kryteriów przy doborze inwestycji,
wiek tego osiedla. Teraz moje pytanie dotyczy, docierają do mnie i nie tylko do mnie takie sygnały od
mieszkańców  niepokojące  odnośnie  funkcjonowania  zdrowia  w  Leśnie  filii  przychodni  Thielemann  i
Wspólnicy.  Okazuje się,  że ta przychodnia,  ten,  ta filia może przestać funkcjonować z końcem lata i
chciałbym się dowiedzieć, czy pan burmistrz, czy może komisja zdrowia coś w tej sprawie wie, czy
jakieś są działania w tym kierunku, żeby tam jednak się to nie zmieniło, bo nie da się ukryć to jest
sprawa całej Gminy, bo nie tylko Leśna, gdzie mieszkańcy Leśna czy też Lubni tam docierają, no ale
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przede wszystkim tych pacjentów nie ma wtedy w Brusach, więc jest tutaj więcej miejsca, także
prosiłbym jakby o odpowiedź.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado. Myślę, że tutaj również pani Przewodnicząca
Komisji Zdrowia mogłaby się ustosunkować do tego, bo oczywiście te rozmowy trwają. Ja wiem, że
wśród mieszkańców tej przestrzeni publicznej pojawia się informacja o tym, że może nam brakować
lekarzy, bo rzeczywiście część tutaj personelu medycznego lekarzy planuje po prostu zmianę miejsca
zamieszkania jednocześnie pracy i  to takie decyzje już podjęli  wcześniej i  to będzie powodowało
pewne utrudnienia. A wiemy, że rzeczywiście jest problem z dostępnością do lekarzy, ze zdobyciem
tych lekarzy nie tylko u nas, ale w wielu miejscach, bo to często nawet w tych kontaktach między
samorządami  i  między  wójtami,  burmistrzami,  te  pytania  się  pojawiają,  czy  nie  byłaby  jakaś
możliwość współpracy, pozyskania lekarzy, bo każdy ma z tym problem. Ale na pewno ten temat musi
być omówiony, też na Komisji Zdrowia, co najmniej na komisji, zresztą częściowo to było też już
omawiane. Na dzień dzisiejszy od podmiotu Przychodnia Rodzinna Thielemann i Wspólnicy mamy taką
informację, że po prostu usilnie poszukują lekarzy tak i poszukują lekarzy w różny sposób, nawet na
różnych  portalach,  bo  nawet  tutaj  często  są  osoby  obcokrajowcy,  którzy  też  są  na  tym rynku
medycznym, poszukują pracy także mam nadzieję, że te starania przyniosą efekt i będziemy mieli tą
działalność zabezpieczone. To na dzień dzisiejszy powiem tyle.

Przewodniczący  Rady  -  Bardzo  proszę,  tutaj  pani  tak  Przewodnicząca.  Przewodnicząca  Komisji
Zdrowia, bardzo proszę, pani Bernadeta.

Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Pomocy  Społecznej  Bernadeta  Niebrzydowska  -  Ja
chciałbym się ustosunkować, ponieważ mieliśmy spotkanie z przedstawicielkami ośrodka, przychodni i
problem polega na tym, że byliby lekarze, ale to Ci, którzy pracują w szpitalach, z COVIDem mają do
czynienia, nie mogą podjąć pracy jak gdyby w przychodniach. I tutaj jest właśnie, no byłaby część,
która byłaby zainteresowana, ale nie mogą tego wykonać, więc panie przedstawiły jak gdyby właśnie
to, co wspomniał pan Burmistrz, że usilnie poszukują lekarzy, bo będzie duży problem i może ktoś
mógłby w jakiś sposób też pomóc, no nie wiem jak to określić, żeby pozyskać lekarzy, żeby może
jakieś portale, tak jak tutaj przedstawicielki to mówiły, że no ciężka, ciężka sytuacja i od września tak
jak państwo Wojno właśnie przeprowadzają się, będzie to trudno, a chcieliby, żeby systematyczność
była. Także no nie zależy to od tego, że ktoś tego nie poszukuje, wręcz naprawdę bardzo się starają.
Bardzo dziękuję.

Przewodniczący Rady - Pan Dariusz Rutowski tak.

Radny Rady Miejskiej Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowny
panie Burmistrzu.  Ja  chciałem tylko dodać tutaj,  że kwestia  wykaszanie poboczy przy ścieżkach
rowerowych jest widocznie bardzo istotna, ponieważ także mieszkańcy mi tutaj sygnalizowali taką
potrzebę i także prosiłbym także o uwzględnienie tego. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady -  Dobrze,  czy  ktoś  z  państwa jeszcze  chciał  zabrać  głos?  Nie  widzę.  Pan
Burmistrz tak.

Burmistrz Brus - To znaczy proszę państwa, ja króciutko, bo te kwestie, które tutaj państwo poruszacie
to to pewnie wszystko jest też zasadne i cieszę się nawet, że jest ta dyskusja, bo nie mieliśmy długo
takiego spotkania, a więc tych różnych problemów jest też bardzo dużo. Oczywiście, odpowiadając na
te wszystkie wnioski inwestycyjne, które są no to wniosek jest jeden, że niezależnie od tego ile
realizujemy, a nie realizujemy mało, to tych potrzeb, tych zadań, które trzeba zrealizować, jest też
bardzo dużo. to pytanie jeszcze tak, czy decyduje wiek osiedli to pewnie w jakimś stopniu tak, ale
nieraz decyduje też  potrzeba stworzenia jakby pilnego układu komunikacyjnego,  a  natomiast  te
osiedla wszystkie posiadały i jest część nowych budynków, duża część, znaczna nowych, ale też były
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pojedyncze  budynki,  które  po  prostu  były  też  starsze,  dlatego  pilność  pewnie  jest  bardzo
porównywalna. Natomiast te kwestie jeszcze związane z utrzymaniem czystości i porządku, pewnie,
że jakiś tam ograniczenia wprowadzamy, bo żeby nie generować pewnych kosztów i będą miejsca,
gdzie  ta  częstotliwość  też  musi  być  większa  i  częstotliwość  mniejsza  i  można  szukać  różnych
rozwiązań, tak jak pan Marcin Cysewski mówił tak, że mogą być jakieś tam tereny, gdzie jest więcej
jakiś takich kwiatów, jakaś łąka kwietna, takie rozwiązania też się wprowadza, niektóre samorządy czy
zarządcy dróg też wprowadzają takie pasy, które po prostu nie są wykaszane. Najważniejsze, żeby
było estetycznie i czysto tak. To, co powiedziałem, żeby nie było odpadów, żeby był porządek i nieraz
ta trawa wyższa brzydko nie wygląda, ale żeby ona nie utrudniała też komunikacji, żeby nie zagrażała
bezpieczeństwu, ale to, co powiedziałem, że niektóre samorządy nawet ograniczają w wielu miejscach
takie wykaszanie, no też ze względu na te cele, realizację tych celów przyrodniczych też, czy ze
względu na to, że jest jakaś i retencja wód, nie ma takiego parowania i tak dalej, także różne te
czynniki o tym decydują. Ale pewnie terenów, bo gdziekolwiek zrealizujemy inwestycje, zrealizujemy
nową drogę, to są nowe pobocza, nowe trawniki i te koszty po prostu wzrastają. I też jest potrzeba,
jest  wniosek i  jest  taka chęć,  sami to widzimy, zauważamy, że w wielu miejscach chcielibyśmy
wprowadzać więcej terenów z kwiatami jednorocznymi czy wieloletnimi, żeby te tereny były ładne, ale
to wszystko będzie na pewno generować koszty i one nie będą maleć, a będą wzrastać na tych
terenach, ale no o tą estetykę też musimy po prostu dbać. I też jest kwestia taka, że mamy też innych
zarządców dróg, bo mamy też powiat i Zarząd Dróg Wojewódzkich, i często tak, że są takie problemy,
gdzie  od  wielu  powiedziałbym chyba  już  miesięcy  teraz  można  policzyć,  że  z  Zarządem Dróg
Wojewódzkich się domawiamy, bo mają wyłonione wykonawcę na posprzątanie drogi wojewódzkiej,
to, co jest w ich zakresie i po prostu nie jest to realizowane. I to jest taki problem, bo to świadczy o
nas tak, bo ktoś przejeżdża czy nawet mieszkańcy powiedzą no jest to zaniedbane tak, to burmistrz
zaniedbuje, urząd zaniedbuje, bo to świadczy o nas. Ale właścicielem tego jest ktoś inny, a my tego
nie można wyegzekwować i jest taki problem, i to, co jest na terenie drogi wojewódzkiej w tym roku to
naprawdę tych telefonów wiele wykonywanych, ale niestety jest to trudne. Mam nadzieję, tylko tyle
mogę powiedzieć, że to się też powiedzieć, że to się też poprawi. A jak pewnych rzeczy oni nie
wykonają to my nie czekając, po prostu nawet pewne prace wykonamy nie na swoim terenie. Dziękuję
bardzo.

Ad. 5.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. W takim razie przystąpimy do kolejnego punktu porządku obrad -
informacja  z  działalności  komisji  stałych Rady Miejskiej.  Proszę państwa,  wspólna komisja  miała
miejsce  25,  we  wtorek,  na  której  omówiono  przygotowane na  dzisiaj  uchwały  do  podjęcia.  Nie
wniesiono  wówczas  żadnych  wniosków  do  przygotowanych  uchwał.  W  okresie  międzysesyjnym
odbywały się również posiedzenia innych komisji, także bardzo bym prosił państwa przewodniczących
o zgłaszanie się do wypowiedzi i składanie informacji z działalności. Kto, kto po kolei chciałby zabrać
głos? Czy ktoś chce? Pani Bernadeta Niebrzydowska, bardzo proszę.

Radna Bernadeta Niebrzydowska - Panie Burmistrzu, panie Przewodniczący, wysoka Rado, komisja
Rodziny, Zdrowia i Pomocy Społecznej w okresie międzysesyjnym spotkała się dwukrotnie, to jest 5 i 6
maja.  W  pierwszym spotkaniu  uczestniczyły  przedstawicielki  Przychodni  Rodzinnej  Thielemann  i
Wspólnicy. Omawiano funkcjonowanie służby zdrowia oraz realizację szczepień przeciw COVID-19 w
gminie Brusy. Dyskutowano między innymi na temat trudności w dostępie do punktu szczepień dla
mieszkańców gminy Brusy. Przedstawicielki przekazały zebranym powód braku możliwości wyboru
punktu szczepień w Brusach podczas rejestracji przez infolinię. Podkreśloną, że działania te są celowe,
aby większa pula szczepionek była dostępna wyłącznie dla mieszkańców naszej gminy, rejestrujących
się osobiście lub telefonicznie w punkcie szczepień, a nie dla osób spoza jej granic. Zaznaczono, że
ograniczenia w liczbie szczepień występują również w pozyskaniu puli tak zwanej oferty szczepionek
w danym czasie. Ponadto poruszono temat konieczności przeniesienia punktu szczepień ze Szkoły
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Podstawowej nr 2 w związku z powrotem do nauczania w trybie stacjonarnym. Dyskutowano też na
temat utrudnień podczas rejestracji na wizyty lekarskie. Przedstawicielki przychodni przekazały, że
wynika to z uruchomienia linii telefonicznej do rejestracji o określonej godzinie 7:30. Dodały też, że
bardzo właśnie poszukuje się lekarzy z,  na miejsce tych państwa, którzy się przeprowadzają.  W
drugiej części spotkania, to było 6, uczestniczyła pani Agnieszka Drzewicka pełnomocnik do spraw
rozwiązywania problemów alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii. Komisja analizowała raport z
realizacji  gminnego  programu  profilaktyki  i  rozwiązywania  problemów  alkoholowych  oraz
przeciwdziałania narkomanii na kolejny rok. Na kolejnym posiedzeniu komisja omawiała przedłożone
Radzie Miejskiej przez Miejsko-Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej sprawozdania w okresie oceny
zasobów Pomocy Społecznej, gminny program wspierania rodziny, gminny program przeciwdziałania
przemocy  w  rodzinie  oraz  ochrony  ofiar  przemocy  w  rodzinie,  strategię  rozwiązywania  problemów
społecznych. W spotkaniu uczestniczyła dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej. 25
maja odbyło się wspólne posiedzenie wszystkich komisji.  Analizowano uchwały przygotowane na
dzisiejszą sesję. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję. Kto z państwa, pan Andrzej Kulesza, bardzo proszę.

Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  Andrzej  Kulesza  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu, panie i panowie Radni, szanowni zebrani. Komisja Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w
Brusach  spotkała  się  trzykrotnie  między  sesjami  to  jest  20  kwietnia  2021  roku,  gdzie  komisja
zapoznała  się  z  gospodarką odpadami za 2020 rok,  analizując  wpływy z  tytułu  gospodarowanie
odpadami komunalnymi,  kwotami zaległości  oraz wydatki  związane z  całokształtem i  gospodarki
odpadami. Otrzymaliśmy również informację gospodarka odpadami za pierwszy kwartał 2021 roku. 27
kwietnia komisja Budżetu i Finansów zajmowała się sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy w
2020 roku, gdzie plan dochodów za 2020 rok wniósł 99,11% planu natomiast wydatki w 86,10% planu.
Zapoznano się również z zadłużeniem Miasta i Gminy Brusy w 2020 roku. Ze względu na pandemię
koronawirusa,  który  uniemożliwił  realizację  pewnych  zadań  oraz  utrudnił  pracę  całego  urzędu
uważam, że budżet gminy w 2020 roku został wykonany pozytywnie. I tu należy się uznanie dla pana
Burmistrza,  pani  Skarbnik  i  wszystkich  pracowników  urzędów  za  ich  wysiłek  i  pracę.  Ostatnio
spotkanie  odbyło  się  25  maja  na  komisjach  wspólnych,  gdzie  dokonano  analizy  materiałów  na
dzisiejszą sesję, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa przewodniczących jeszcze chciałby zabrać
głos. Pan Michał Kin, bardzo proszę.

Przewodniczący Komisji  Rewizyjnej  Michał  Kin  -  Panie Burmistrzu,  panie Przewodniczący,  panie i
panowie  Radni.  Komisja  Rewizyjna  pracowała  na  posiedzeniach  w  dniu,  w  dniach  30  kwietnia
bieżącego roku, 5 maja oraz 6 maja, gdzie dokonywała oceny wykonania budżetu gminy za rok 2020.
Szczegóły przy sprawozdaniu. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, proszę państwa, na tym zakończyliśmy sprawozdanie z działalności,
informacji z działalności komisji. Zrobimy teraz 10 minut przerwy, musimy odpocząć troszeczkę od
tych masek, bardzo proszę, przerwa 10 minut.

Ad. 6a.

Przewodniczący Rady - Przystępujemy proszę państwa do realizacji porządku obrad. Kolejny punkt
naszej sesji to raport o stanie gminy, w tym podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Brus
wotum zaufania. Proszę państwa, bardzo proszę pana Burmistrza o zabranie głosu w sprawie właśnie
raportu o stanie gminy za 2020 rok.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo, wiemy, że już od kilku lat
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funkcjonuje taka nowa procedura, że przygotowywany jest raport o stanie gminy, opracowany zgodnie
z artykułem 28a ustawy o samorządzie gminnym. Raport dotyczy działalności za rok poprzedni, w tym
przypadku za rok 2020, realizację polityk, programów, strategii,  uchwał rady miejskiej, inwestycji
funduszu sołeckiego, a więc tak naprawdę taki wgląd w cały zakres działalności samorządu zgodnie z
ustawą o samorządzie gminnym, wgląd w sytuację i gospodarczą, społeczną Gminy. Oczywiście takie
dokumenty  sprawozdania  są  różnie  przedstawiane  i  one  też  powinny  być  przedstawiane  i
przygotowane w zależności od tego, jakie jest oczekiwanie, jaka jest potrzeba. My też, ciągle się tego
uczymy,  ale  chciałbym, żeby to było dostosowane rzeczywiście do potrzeb,  oczekiwań.  I  proszę
państwa, ten raport został opracowany, został on udostępniony publicznie, a więc też możliwość
wypowiedzenia się ze strony mieszkańców czy nawet chęć zgłoszenia udziału w debacie.  Takich
zgłoszeń nie mamy. A więc taka jest  procedura,  taka jest  praktyka.  Mam też taką nadzieję,  że
państwo zapoznaliście się z tym dokumentem, że został on też umówiony na komisji, ale proszę
państwa,  taki  raport  się  przyjmuję,  ma  być  to  pewna  taka  analiza  naszej  sytuacji  społeczno-
gospodarczej, naszej działalności. Jest to ściśle powiązane ze sprawozdaniem z wykonania budżetu,
bo  te  przedsięwzięcia,  które  są  realizowane,  strategie,  które  są  realizowane,  współpraca  z
organizacjami pozarządowymi czy też z mieszkańcami, ona jest realizowana poprzez realizację też
budżetu, a więc w budżecie zabezpiecza się środki na wdrażanie pewnych strategii, uchwał rady
miejskiej czy też zarządzeń burmistrza. I to jest wszystko ściśle powiązane, dlatego, proszę państwa
żeby tego nie omawiać też długo, dzisiaj jest to pewne podsumowanie, ale też chciałbym zaznaczyć,
bardzo często mówię o tym na zebraniach sołeckich, których teraz niestety w ostatnim czasie nie
mamy z większym udziałem mieszkańców, że trzeba być aktywnym przez cały rok, tak jak mieszkańcy
na, uczestniczący w zebraniach, żeby ze swoimi sprawami i problemami, wnioskami nie czekali na
zebrania, żeby te uwagi, wnioski sołtysi przedstawiali na bieżąco, żeby sprawy były wyjaśniane w
przeciągu całego roku. Tak samo jest z takim raportem, z takim dokumentem, z taką analizą, że ten,
kto chce uczestniczyć w życiu publicznym w tej całej samorządowej działalności, to musi być aktywny
przez  cały  czas.  I  państwo to  też  realizujecie,  na komisjach czy  też  w taki  sposób działalności
codziennej, kiedy macie pytanie, kiedy macie pewne propozycje, kontaktuje ci się ze mną czy też z
moimi współpracownikami, pracownikami Urzędu Miejskiego sygnalizując pewne problemy, a więc
musi być to realizowane w sposób ciągły. I tak się dzieje, i może wtedy nie jest tak, że jest jeden dzień
tylko w tym dniu dyskusja, ale to rozkłada nam się na cały rok. Dlatego w tym momencie ja zachęcam
mieszkańców, którzy chcą w jakichś sprawach się wypowiedzieć, aby te swoje po prostu uwagi czy
spostrzeżenia, propozycje kierowali. Dzisiaj też to w tej dyskusji zostało zauważone, że nam może się
coś nieraz wydawać, że powinno być zrobione tak a nie inaczej, burmistrzowi, radnym, sołtysom, ale
tak naprawdę to co tworzymy to jest nasze dobro wspólne i potrzebny jest ten udział mieszkańców, bo
wtedy nie będzie krytyki, nie będzie komentarzy. Oczywiście zdania zawsze będą też podzielone,
będzie różne spojrzenie, ale trzeba te poglądy po prostu zetrzeć tak, aby wypracować jakiś złoty
środek czy optymalne rozwiązanie. I proszę państwa na samym początku chciałbym powiedzieć o
przedsięwzięciach, które zrealizowaliśmy w roku ubiegłym, jaki jest stan zaawansowania, realizacji
inwestycji czy też różnych programów. I przypomnę zadania, one były często omawiane na czy na
komisjach,  czy  na  w  tych  sprawozdaniach  z  sesji.  Burmistrz  Brus  rozpoczął  omawianie  zadań
inwestycyjnych na podstawie prezentacji multimedialnej - prezentacja stanowi załącznik do protokołu
sesji. Przesuwam nie w tą stronę, jest jakiś tutaj, przepraszam, mały problem, ale nie jest takie proste
obsługiwanie  tego  pilota.  Proszę  państwa,  tak  jak  w  tym  sprawozdaniu  na  początku  sesji
wymieniałem,  że  realizujemy kilka  inwestycji  drogowych  finansowanych  z  budżetu  państwa,  i  tak  w
roku ubiegłym wybudowaliśmy drogę pomiędzy Zalesiem i Lubnią wraz ze ścieżką rowerową, wartość
tego zadania to ponad 3000000 zł, dofinansowanie około 1300000 zł z budżetu państwa i całe nakłady
poniesione w roku 2020 to 2700000 zł. Powstała droga o jezdni asfaltowej około 1200 m, szerokość
jezdni 6 m oraz ciąg pieszo-rowerowy o szerokości 2,5 metra. Kolejne zadanie zrealizowane, czy
realizowane to jest rozpoczęcie budowy ulic na Osiedlu Słonecznym w Brusach i pierwszy etap, który
był zrealizowany nakłady poniesione około 680000 zł, ale całe zadanie to wartość ponad 6000000 zł i
około  2400000  zł  to  jest  dofinansowanie  z  budżetu  państwa.  Realizacje  tego  zadania  planujemy
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zakończyć w 2023 roku, a więc i w tym roku i w roku 2022 i 2023 sukcesywnie będą budowane
poszczególne ulice i tutaj mam na myśli zrealizowana ulica Akacjowa, ale następnie Różana, część
ulicy Kwiatowej,  Jaśminowa,  Stokrotki,  wydłużenie ulicy  Słonecznej,  ulicy,  budowa ulicy Łanowej,
Modrakowej i Zielonej. Kolejne zadanie, które było zrealizowane w roku 2020 to budowa odcinka ulicy
Czernickiej,  to  kolejny  etap,  wcześniej  był  zrealizowany  odcinek,  pierwszy  etap  opracowanego
projektu, teraz to opracowanie jakby zostało już zakończone, zadanie o wartości około 660000 zł. Tyle
wydatkowaliśmy w roku ubiegłym i też dofinansowanie prawie 330000 zł. To niedługi odcinek 455 m,
jezdnia o szerokości 5 m, ale to pełna infrastruktura, oświetlenie, odwodnienie tej drogi. Budowa ulicy
Słonecznej  w Zalesiu,  również realizowane zadanie z  tego samego programu,  całkowita wartość
zadania  to  prawie  600000  złotych,  dofinansowanie  około  240000  zł,  nakłady  poniesione  właściwie
prawie  w  całości  w  roku  2020,  jezdnia  o  szerokości  5  m,  droga  o  długości  ponad  400  m.
Rozpoczęliśmy budowę ulicy Kościelnej w Kosobudach, też zadanie realizowane ze środków budżetu
państwa.  Całkowita  wartość  zadania  około  1000000  zł,  ponad  460000  zł  to  dofinansowanie,  nasz
udział gminy Brusy to ponad 600000 zł. Sama jezdnia o długości ponad 250 m, ale też pojawia się
trochę  tej  infrastruktury  odwadniającej,  w  skład  tego  wchodzi  również  przebudowa  zbiornika
odwadniającego i to jest zbiornik, który no jest potrzebny nie tylko dla odwodnienia ulicy Kościelnej,
ale  znacznej  części  miejscowości  Kosobudy.  Zadanie  będzie  zakończone  w  tym  roku,  2021.
Realizujemy też właściwie, co roku, odcinki  dróg w ramach dróg transportu rolnego, dofinansowanie
ze strony samorządu województwa pomorskiego. To może nie są jakieś duże kwoty, ale tutaj 120000
zł uzyskaliśmy nakłady poniesione około 260000 zł. Ta różnica to są środki nasze, gminy Brusy, ponad
120000 zł i też środki budżetu w ramach funduszu sołeckiego około 16000 zł, to jest sołectwo Brusy-
Jaglie,  odcinek  wykonany  około  500  m,  tu  jest  jezdnia  węższa  około  3,5  m.  Proszę  państwa,
zrealizowaliśmy w ostatnich latach bardzo znaczący zakres na drogach naszych gruntowych, drogi
zostały utwardzone tłuczniem. Łącznie około 116 km, tak, to jest naprawdę znaczący zakres. Zadanie
realizowane przede wszystkim ze środków budżetu państwa, ale również realizowane ze środków Unii
Europejskiej, Funduszu Solidarności Unii Europejskiej. Środki te pozyskane były po nawałnicy i tutaj
jeszcze raz podkreślę, że dobrze, że tak do tego przygotowaliśmy się od strony formalnej, zaraz po
nawałnicy zostały zachowane wszystkie procedury, dzięki temu mogliśmy taki zakres zrealizować. I to
proszę  państwa jest  widoczne.  Myślę,  że  ci,  którzy  poruszają  się  po  terenie  całej  gminy  mogą
zauważyć, jak naprawdę te drogi się zmieniły. Mieliśmy tyle różnych miejsc, gdzie odcinki dróg po
prostu były nieprzejezdne, gdzie ten przejazd był  utrudniony,  nawet sygnały takie,  że nie może
dojechać karetka pogotowia czy też inne służby. Wiemy, że zabudowa jest rozproszona, jest dużo
gospodarstw rolniczych, odbywa się transport mleka z tych gospodarstw czy też dostawa różnych
środków do produkcji, to jest ciężki sprzęt i zawsze te problemy występowały. Dzisiaj jest znacznie
lepiej, a więc jak mówimy o raporcie o stanie gminy, o stanie dróg to naprawdę się to zmieniło. Dzisiaj
oczywiście pojawia się dużo pytań co do innych dróg, że one nie są zrobione, dzisiaj pojawiają się
pytania do dróg, które w jakimś małym stopniu nawet były użytkowane kiedy one będą utwardzone,
bo pozostałe już są. A to jest ponad 100 km, to jest poważny zakres, ja bardzo z tego się cieszę, że ten
czas tak wykorzystaliśmy i dziękuję wszystkich, którzy w tym działaniu wspierali, tutaj mam na myśli
też Wojewodę Pomorskiego pana Dariusza Drelicha, który nas też w tym wspierał i pozyskaliśmy to
dofinansowanie,  bo  naprawdę  ten  stan  dróg  się  poprawił,  on  się  zmienił,  ale  nieraz  jest  tak  proszę
państwa, że o tym co się zrealizowało szybko zapominamy i już chcielibyśmy w tych miejscach drogi
asfaltowe, bo dlaczego ma tłuczniowa, ale nie pamiętamy o tym, jaka ona była wcześniej. Pewnie, to
jest naturalne, bo w każdym zakresie chcemy, żeby było lepiej,  ale niestety posiadamy środków
finansowych tyle, ile posiadamy i nie jest możliwa realizacja wszystkich zadań, ale na pewno przy tej
okazji  też uporządkowaliśmy wiele granic,  jest  właściwy przebieg dróg sporządzony,  bo przy tej
modernizacji okazywało się, że ten przebieg jest często po terenach prywatnych albo na przykład
drogi są po prostu podorane i użytkowane rolniczo, i to też trzeba było uporządkować, a więc pewne
koszty geodezyjne też się pojawiały. Ale jest podbudowa, która jest bardzo kosztowna i jeżeli myślimy
w niektórych miejscach czy marzymy przyszłościowo o tym, żeby był asfalt to nie są to pieniądze
stracone, bo te drogi są już ustabilizowane, są utwardzone, jest to jakaś podbudowa. Ale oczywiście
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część tych dróg przez wiele lat po prostu będą to drogi tłuczniowe, ale są takie główne odcinki, które
w przyszłości pewnie powinny być na nich zalane asfalty, ale no nie wiemy, jaka ta sytuacja będzie w
przyszłości. O tym trzeba mówić, o tym trzeba marzyć, to planować, abyśmy też ten czas pracy w
samorządzie dobrze wykorzystali, żebyśmy tego czasu też nie zmarnowali, ale też proszę o takie
zrozumienie, bo nie wszystko od razu jest możliwe. W roku ubiegłym zrealizowaliśmy dwie drogi
ostatnia, droga w Orliku i Brusy-Wybudowanie o wartości prawie 250000 zł, ponad 2,5 km dróg.
Proszę  państwa,  zostały  oznakowane,  oświetlone,  wprowadzona  sygnalizacja  na  przejściach  dla
pieszych  na  ulicy  Wojska  Polskiego  3  przejścia  z  dofinansowaniem  100000  zł  z  budżetu  państwa,
dołożyliśmy  ponad  30000  zł  z  budżetu  gminy,  ale  sukcesywnie  chcielibyśmy  poprawić
bezpieczeństwo,  widoczność  na  przejściach  dla  pieszych.  Również  złożyliśmy  kolejne  wnioski  o
dofinansowanie  tej  poprawy  bezpieczeństwa  na  drogach  i  czekamy  też  na  rozstrzygnięcia,  bo
chcielibyśmy, żeby nastąpiła też kontynuacja oznakowania przejść chociażby na ulicy Armii Krajowej,
ale też w obrębie po prostu szkół, w tych miejscach, gdzie jest to większe zagrożenie, gdzie pojawia
się  większy ruch pieszych,  dzieci.  Rozmawialiśmy dzisiaj  wcześniej  o  ścieżce rowerowej,  została
oddana do użytku ścieżka rowerowa z Brus do Zalesia przez Gacnik,  zadanie o wartości  ponad
2300000  zł,  nakłady  poniesione  1600000  zł  w  roku  2020,  ale  zadanie  finansowane  w  kwocie  około
300000 zł z, to są środki unijne, natomiast pozostałe środki to z budżetu gminy. I proszę państwa
ścieżka o długości prawie 3 km, to jest można powiedzieć ciąg pieszo-rowerowy, wykonawcą była
firma  Colas,  która  też  będzie  prowadziła  prace  teraz  takie  poprawkowe,  pielęgnacyjne  od
poniedziałku, o tym co mówiłem i też będzie wykonywała to pobocze w miejscowości Zalesie, tak, aby
tam poprawić  bezpieczeństwo.  Proszę państwa,  jeszcze taki  sygnał,  te  wartości  mieszczą się  w
zadaniach inwestycyjnych, ale nakłady poniesione na wykup gruntów w roku 2020 to około 570000 zł,
widzimy jaka to jest znaczna wartość. Wykupiliśmy no można by powiedzieć, niewiele brakuje jak to
wszystko sumujemy prawie 2 hektary. Niektóre gminy są w takiej szczęśliwej sytuacji, że posiadają
sporo gruntów, które mogą sprzedać, które mogą zbyć i pojawia się dodatkowy dochód budżecie
gminy. My niestety swoich gruntów posiadamy niewiele w naszym zasobie, to też widoczne w tym
sprawozdaniu, w raporcie i nie ma po prostu takich możliwości, chociaż pewne działki też mamy
zaplanowane do sprzedaży w naszym budżecie i na pewno to też zasili nasz budżet, ale niektóre
miasta,  gminy  wymieniają  kwoty  wielomilionowe,  które  uzyskują  po  prostu  ze  zbycia  swoich
nieruchomości. Ważny projekt, o którym często mówimy odwodnienie miasta Brusy, ta realizacja się
rozpoczęła już w roku ubiegłym, tam wydatkowaliśmy tylko 37000 zł, ale zadanie o wartości ponad
11000000 zł i ta inwestycja ruszyła. Proszę państwa, znaczny zakres realizowany jest zawsze przez
Zakład  Gospodarki  Komunalnej,  zadania  o  wartości  ponad  500000  zł  w  zakresie  budowy  sieci
kanalizacji  sanitarnej  i  wodociągowej,  przyłącza  również.  Tutaj  widzimy,  że  długość  sieci
wodociągowej to ponad 3 km to, co zrealizował Zakład Gospodarki Komunalnej łącznie, natomiast
prawie półtora kilometra to sieć kanalizacji sanitarnej. Jesteśmy w trakcie realizacji Centrum Kultury,
w roku ubiegłym wydatkowaliśmy kwotę niedużą,  43000 zł,  ponieważ te prace spowolniły,  będą
realizowane w tym roku 2021, ale na ten cel mamy też zaplanowane środki tak z funduszu inwestycji
lokalnych 400000 zł i z PFRONu 500000 zł, natomiast na ten wcześniejszy etap prawie 2 miliony
złotych  otrzymaliśmy  z  Ministerstwa  Kultury  i  Dziedzictwa  Narodowego.  To  jest  duża,  ważna
inwestycja też dla naszej społeczności. Oddaliśmy do użytku w roku ubiegłym żłobek, to jest ważne
przedsięwzięcie też w nawiązaniu do tego raportu, stworzyliśmy 80 miejsc, tyle dzieci przyjmujemy do
żłobka, w tej chwili mamy 79 maluchów i tak się zapowiada, że od tego nowego roku szkolnego tyle
dzieci będzie, a więc jest zainteresowanie. Myślę, że tutaj dla rodzin to była ważna inwestycja, bo
rzeczywiście można te dzieci wcześniej posyłać już właśnie w takie miejsce, już przed tą edukacją
przedszkolną,  także  to  ważne  zadanie  z  punktu  takiego  widzenia  też  społecznego,  zadanie
finansowane w kwocie 2400000 zł  z budżetu państwa, w roku ubiegłym wydatkowaliśmy 172000 zł.
Proszę państwa, realizujemy też różne programy, tutaj akurat projekt, który realizowany jest przez
szkołę nr 2 w Brusach, ale państwo też podejmowaliście stosowną uchwałę, stworzenie lokalnego
ośrodka  wiedzy  i  edukacji,  projekt,  który  jest  finansowany  w  kwocie  250000  zł  z,  też  ze  środków
zewnętrznych, bez naszego udziału. Oczywiście są pewne utrudnienia spowodowane pandemią na
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prowadzenie też zajęć dla osób, które w tym projekcie miały uczestniczyć, tak, dla osób dorosłych, ale
został zakupiony za kwotę 75000 zł również sprzęt, telewizory multimedialne, tablety, fantomy, widać
to na zdjęciach na przykład do ćwiczeń resuscytacji oraz sprzęt sportowy. Została zakupiona mobilna
scena i pomoce dydaktyczne, a więc to też takie wsparcie na przydatne wyposażenie w naszej szkolne
i nie tylko, a więc to jest oferta bezpłatnego udziału w różnorodnych kursach warsztatach i zajęciach i
w tej  chwili  też mamy nadzieję,  że po prostu te zajęcia będą się odbywały,  bo rzeczywiście te
utrudnienia pewne też były.  Proszę państwa,  rewitalizacja części  miasta Brusy to,  o tym często
mówimy w sprawozdaniach, to, co jest ważne, cieszę się, że wizerunek tego budynku się zmieni od
strony  zewnętrznej,  że  ten  budynek  zostaje  w  naszych  zasobach,  że  uregulowaliśmy  kwestie
własnościowe z Gminną Spółdzielnią Samopomoc Chłopska. Jest obiekt, który będzie wykorzystywany
przez gminę Brusy, powstanie Środowiskowy Dom Samopomocy i to w tym roku, powstanie Centrum
Usług  Społecznych,  połączyliśmy  środki  finansowe  z  budżetu  państwa,  środki  finansowe  Unii
Europejskiej, a więc to właściwie przy niedużym naszym udziale, ale to jest taka nasza perełka, to jest
pewna historia to była szkoła, a więc przez wiele lat szukaliśmy rozwiązania na ten obiekt, ale myślę,
że  to  co  będzie  najcenniejsze  to  też,  że  znajdą  tam pomocy i  miejsce  osoby,  które  po  prostu
potrzebują takiej pomocy, dla których ta działalność będzie tworzona, także przede wszystkim osoby
niepełnosprawne, osoby, które sobie po prostu same też życiowo nie radzą. Ale o szczegółach tego
projektu, jak to będzie działać, bo jesteśmy na etapie takich przygotowań, to jeszcze trochę i obiekt
będzie oddany do użytku, tak, abyśmy właściwie od września mogli z tą działalnością ruszyć. To
państwo będziecie na bieżąco się też zapoznawać. To też są miejsca pracy dla młodych osób i też
będą  organizowane  konkursy.  Mam  nadzieję,  że  też  na  tyle  będzie  wykwalifikowana  młoda  kadra,
która no znajdzie po prostu miejsce pracy też w tym obiekcie. Proszę państwa, wydatki na remonty,
wyposażenie świetlic, myślę, że te naszym świetlice są w takim dobrym też stanie, przeprowadzono
wiele  inwestycji,  wcześniej  chociaż  też  są  jeszcze  potrzeby  i  nie  będę  może  tutaj  szczegółowo
wymieniał,  ale  też  mamy  zaplanowane  i  w  naszym  budżecie  projektowaniem  obiektów  w
Główczewicach, tak, bo tam inwestycja nie była realizowana, ale też w wielu miejscach te świetlice
zmieniły  swój  wizerunek,  tutaj  nieduże  nakłady  były  poniesione  około  17000  zł  na  remonty  i
wyposażenie świetlic. Remonty w budynkach komunalnych około 20000 zł. Ważne zadanie, które
zakończyliśmy, to budowa remizy OSP w Leśnie, zadanie o wartości  około 600000 zł,  150000 zł
pochodziło z Komendy Głównej Państwowej Straży Pożarnej, pozostałe środki to właściwie jest tutaj
nasz budżet gminy, budżet gminy, fundusz sołecki tak. Cieszę się, że to zadanie udało się zrealizować,
strażacy czekają na takie uroczyste otwarcie tego obiektu. Nastąpi to w pierwszej połowie lipca, jak
się nic nie zmieni, ale właściwie jest wszystko dopięte na ostatni guzik i myślę, że jest to obiekt
bardzo funkcjonalny, też jest i zaplecze dla samochodów, zaplecze magazynowe, ale również taka
część socjalno-administracyjna dla strażaków, gdzie mogą się strażacy spotkać, zarząd, natomiast jak
są  większe  spotkania  to  oczywiście  jest  w  sąsiedztwie  świetlica,  która  na  te  cele  służy.  Leśno
otrzymało nowy wóz strażacki tak o wartości około 860000 zł, my do tego samochodu dołożyliśmy
około 300000 zł, 10000 pochodzi z powiatu chojnickiego, natomiast pozostałe kwoty to to jest tam
Krajowy System Ratowniczo-Gaśniczy, Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska, Wojewódzki Fundusz
Ochrony Środowiska, fundusz ubezpieczeniowy strażaków, a więc różne źródła, można powiedzieć
generalnie budżet państwa, a więc cieszę się, że tak wysoką kwotę mogliśmy po prostu z budżetu
państwa pozyskać na ten cel. To też cieszy i będzie okazja w trakcie otwarcia podziękować osobom,
które  nas  w  tym wspierały,  aby  takie  dofinansowanie  pozyskać.  I  proszę  państwa,  samochód,  który
jest własnością mieszkańców właściwie tych, którzy uczestniczyli w wyborach prezydenckich, gdzie
mieliśmy najwyższą frekwencję jako gmina w byłym województwie bydgoskim, otrzymaliśmy 800000
zł dotacji na zakup samochodu. Kosztował on ponad 900000 zł, z budżetu gminy wygospodarowaliśmy
ponad 100000 zł, aby do tych 800000 dołożyć i wspomógł nas powiat chojnicki w kwocie 25000 zł,
także Brusy mają nowy pojazd. Tutaj nastąpią też pewne przesunięcia, może przy okazji powiem, bo
tak kwestia w jakim stanie są straże też jest bardzo istotna, to bezpieczeństwo, to proszę państwa
pojazdy, oczywiście są też przesuwane w Leśnie będą dwa pojazdy, jeden będzie przesunięty do innej
jednostki  na  terenie  naszej  gminy,  mam  tutaj  na  myśli  jednostkę  w  Czyczkowach.  Natomiast



19

samochód z Brus Jelcz będzie przesunięty do miejscowości Męcikał, która też, są takie założenia, żeby
była w krajowym systemie ratowniczo-gaśniczym i to też wszystko niebawem nastąpi. Także cieszę
się, bo dwa nowe pojazdy w naszej gminie i to też daje takie możliwości, że coś możemy skasować, a
te, które się nadają, po prostu przesunąć do innych jednostek. Zakupiliśmy samochód do przewozu
dzieci  za  kwotę  prawie  300000  zł,  dowóz  dzieci  do  naszych  szkół.  Proszę  państwa,  zadanie
realizowane  w  ramach  funduszu  sołeckiego  za  kwotę  prawie  500000  zł,  nie  będę  tych  zadań
wymieniał, to jest przede wszystkim budowa drobnej infrastruktury, która jest niezbędna na terenie
poszczególnych  sołectw.  Proszę  państwa  za  naszą  działalność  jesteśmy  w  różny  sposób  też
wyróżniani, cieszę się, że też jesteśmy dostrzegani w różnych rankingach ogólnokrajowych, to miało
miejsce w latach wcześniejszych, gdzie często byliśmy w jakiejś wysokiej ocenie samorządów przez
różne kompetentne gremia,  które takiej  oceny dokonują.  Zostaliśmy też zauważeni  przez pismo
samorządowe Wspólnota, to jest znane pismo samorządowe, które doceniło starania gminy Brusy w
zakresie pozyskiwania Funduszy Unijnych w latach 2014-2019 tak, w tym okresie ta ocena była w roku
2020. Znaleźliśmy się na 76. miejscu. Tutaj ocenianych ponad 600 gmin branych pod uwagę w tej
grupie miasteczka tak, a więc w takiej grupie zostaliśmy jakby tutaj ocenieni i też jesteśmy wysoko w
tym rankingu. Ale też zostaliśmy wyróżnieni przez Serwis Samorządowy Innowacyjny Samorząd i tutaj
konkurs wyłonił najbardziej nowatorskie jednostki samorządu terytorialnego. Wprowadziliśmy system
elektroniczny zarządzania dokumentacją tak z grupy sidas, dzięki czemu dużo spraw obywatel może
załatwić w urzędzie po prostu zdalnie i  chcielibyśmy, żeby rzeczywiście to jeszcze udoskonalać,
Zresztą sytuacja taka, pandemia też wymusiła to i to jest też ta pozytywna strona, w tym całym co
niedobrego się działo, że więcej spraw było załatwianych zdalnie w sposób elektroniczny, bo często są
drobne rzeczy, że niekoniecznie trzeba pojawiać się w urzędzie i to jest też pewne usprawnienie i to
będzie, i korzystne i dla mieszkańca i też działalności urzędu. To proszę państwa tyle z tej prezentacji.
Będziemy mieć jakby dalszą część dotyczącą sprawozdania z wykonania budżetu, tutaj poproszę
panią  Skarbnik,  aby  powiedziała  trochę  o  finansach,  o  wydatkowaniu  środków,  ja  na  tą  chwilę  nie
będę w to jak by wchodził, żeby nie dublować tych naszych wypowiedzi, ale wiemy, że ten nasz
budżet to jest ponad 90 milionów złotych dochodu, wydatki były na poziomie prawie 87 milionów zł,
na inwestycje wydatkowaliśmy no około 10800000 zł i  tutaj ten plan wykonany jest na poziomie
prawie 55 procent. To jest też spowodowane tym, że pewne, realizacja zadań była przesuwana też ze
względu na pandemię, a więc jednocześnie wydatkowanie środków czy też po prostu tak trzeba było
się zachować, bo nigdy nie wiadomo jak te nasze dochody będą wyglądały. Tutaj rodziło się dużo
pytań w jakiej sytuacji będziemy, a więc to wydatkowanie środków też musiało być bardzo ostrożne.
Ale  też  no nie  było  wydatkowania no to  pojawiła  się  nadwyżka budżetowa w kwocie  około  5,5
milionów zł, a więc to też wtedy na koniec roku dobrze wygląda i tutaj proszę państwa, jeżeli chodzi o
nasze zadłużenie gminy to jest kwota 21680000 złotych na koniec roku, to jest bardzo też bezpieczne
zadłużenie na poziomie około 23%. A więc to jest też zadłużenie takie bezpieczne, ale wiemy że ten
rok  jest  też  bardzo  taki  proinwestycyjny  i  są  kolejne  plany,  kolejne  założenia,  trwa  budowa
odwodnienia, nie mamy jeszcze rozstrzygnięte przetargów na dwa kolejne etapy. Zobaczymy, jakie
będą też wartości tych zadań. Chcemy te przetargi stopniowo też rozstrzygać, chociaż realizacja
będzie  w  latach  dalszych  2022-2023,  ale  też  kiedy  znamy wartości  możemy ten  budżet  sobie
prawidłowo sporządzać, bilansować na kolejne lata i tutaj też chcę powiedzieć, że pan marszałek
Mieczysław Struk Marszałek Województwa Pomorskiego z całym zarządem też zwiększał nam pewne
dofinansowania  zadań,  jeżeli  wartość  ich  wzrastała  w  wyniku  przetargu.  I  tutaj  mam  na  myśli
chociażby pierwszy etap odwodnienia czy też kiedy jest wyższa wartość realizowanego zadania w
Zakładzie Gospodarki Komunalnej tego PSZOKu Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych,
tam  też  mamy  zwiększenie  środków  finansowych  a  więc  to  poprawia  też  naszą  sytuację.  To  dzięki
temu, że jest inny kurs euro czy też pojawiają się jakieś oszczędności w innych miejscach, w trakcie
realizacji innych programów na terenie województwa, ale też z tego się cieszymy i też jakby jesteśmy
wdzięczni za to zrozumienie, że możemy o te środki występować, bo często się to zdarzało, że właśnie
Samorząd Województwa Pomorskiego, Zarząd Województwa zwiększał nam to dofinansowanie, jeżeli
takie środki były. I to też poprawia naszą po prostu sytuację. Ale proszę państwa to zadłużenie, też



20

ono musi być bezpieczne z tego względu, że no planujemy kolejne zadania inwestycyjne, wymieniam
odwodnienie,  ale  mówimy o  nowych  projektach  drogowych,  tak,  chcemy przebudowywać  nasze
centrum z przyległymi ulicami, przebudowywać kanalizację ogólnospławną na sanitarną i deszczową,
to są duże przedsięwzięcia. Naszym marzeniem jest budowa kolejnego obiektu, budowa hali sportowej
i już ubiegamy się o kolejne środki. To będzie trudne zadanie do zbilansowania, ale od czegoś trzeba
zacząć. Jest opracowana dokumentacja, jest pozwolenie na budowę i po prostu będziemy szukać,
gdzie  tylko  jest  to  możliwe  w  tych  miejscach  środków  finansowych  i  też  liczę  na  to,  że  głównie
pieniądze pochodzące z Ministerstwa Sportu będą mogły być wykorzystane na ten cel.  I  tak jak
państwo zauważycie,  bo no jesteśmy dużą gminą,  ponad 400 km kwadratowych,  trzecia  gmina
największa w województwie pomorskim, jedna z większych gmin w Polsce i proszę państwa, tak, jak
mieszkańcy miasta Brusy czy każdej miejscowości, tam, gdzie jest zwarta zabudowa, powiedzą, że
trzeba wybudować ulicę  asfaltowe czy to  z  kostki  betonowej,  bo to  jest  najważniejsze,  ale  inni
powiedzą, że najważniejsze są te drogi, które są w tej zabudowie rozproszonej i nawet podałem ten
przykład utwardzania dróg ponad 100 km tłuczniem, ale to też trzeba utrzymać, to generuje koszty, i
dla tych osób, które po prostu mieszkają w takich, a nie innych miejscach poza miejscowościami to
ten stan dróg też musi być należytym, właściwy. Utrzymanie tych dróg i  to całoroczne, również
zimowe, jest bardzo kosztowne. Nie jest to łatwe. I jak spojrzymy chociażby na samo miasto Brusy,
gdzie co roku jest znaczny zakres inwestycji, ale cokolwiek byśmy nie dotknęli to jeżeli budynek jest
istniejący to trzeba go przebudować gruntownie. Tak, i mamy przykłady, to co robimy teraz dom
kultury, stara szkoła, wcześniej był urząd, to nieraz można by powiedzieć, że wybudowało by się nowy
budynek i pewnie to się zgadza, to są znaczne nakłady, a więc przebudowa budynku albo budowa
nowego  i  tak  czeka  nas  hala  sportowa,  duże  przedsięwzięcie,  taka  jest  potrzeba,  takie  jest
oczekiwanie, a więc tego jest sporo. Ulice albo do wybudowania nowe albo do przebudowy istniejące,
a  posiadamy  środków finansowych  tyle,  ile  posiadamy.  Nie  jesteśmy  gminą  zamożną,  ale  dzięki  tej
wytężonej  pracy  wielu  osób,  moich  współpracowników,  dzięki  podejmowaniu  też  przez  państwa
odważnych decyzji, nieraz rodzi się dużo pytań, czy dobrze robimy, czy tak powinniśmy zrobić, te
pytania,  które osiedle jest  ważniejsze,  która droga jest  ważniejsza,  każda jest  ważna,  tak,  tylko
niestety  są  jakieś  ograniczenia  finansowe,  bo  pewnie  jak  tutaj  jesteśmy  chcielibyśmy  wszystko
zrealizować, jak najwięcej, także nie jest to takie łatwe. Mamy co robić, my mamy dzisiaj co robić, ci,
którzy będą po nas też będą mieli co robić I to jest taka studnia bez dna, ale też do dobrego szybko
się przyzwyczajamy. Jak przyzwyczailiśmy się, że co roku coś powstaje to chcielibyśmy, żeby było tak
zawsze. Ale pojawiają się niespodzianki, niespodzianką była nawałnica, która spowodowała pełne,
pewne spustoszenie, pewne koszty dodatkowe, ale wykorzystaliśmy to na tyle dobrze, że pewne
środki dodatkowe do gminy spłynęły, ale straty, które zostały wyrządzone w wielu gospodarstwach
czy prywatnych posesjach, czy zniszczone lasy, uprawy, no to tego po prostu się no nie cofnie. Te
straty, one są, one wystąpiły i jest to pewne osłabienie tak, nawet jeżeli te lasy zostały zniszczone, to
już  też  będą  się  pojawiać  niższe  wpływy  dom  budżetu  chociażby  z  podatku  leśnego.  Zawsze
dyskutujemy nad podatkami tak, żeby ich nie podnosić, żeby one nie były wysokie, ale jeżeli proszę
państwa ten podatek wzrasta to te pieniądze są dobrze wykorzystane, raz na konieczne, bieżące
utrzymanie, dwa na inwestycje. I nieraz możemy się wysilać, pozyskać pieniądze zewnętrzne, ale
trzeba posiadać swój udział i widzimy często na poziomie 50% to trzeba wygospodarować, to trzeba
znaleźć, a tych dochodów własnych za dużo nie mamy. Mówiłem o tym naszym majątku, go jest
niewiele tak, pewnie coś tam będziemy zbywać, jakiejś nieruchomości, to, co na pewno nam jest
niepotrzebne,  żeby też nie popełnić  takich błędów, które na przestrzeni  lat  miały miejsce,  żeby
uniknąć takich błędów, że pozbędziemy się terenów, które będą nam potrzebne, które będą potrzebne
naszym jakby następcom tak, na infrastrukturę gminną, komunalną, bo musimy myśleć 20 lat albo
nawet więcej do przodu. Też można powiedzieć o tym, bo wiele spraw uporządkowaliśmy, sporo
inwestycji było oświatowych, inwestycja w służbę zdrowia, to my podjęliśmy odważną decyzję budowa
ośrodka zdrowia w Brusach, modernizacja ośrodka zdrowia w Leśnie. To jest nasza własność, tą
działalność prowadzą podmioty niepubliczne w naszych obiektach i chcielibyśmy, żeby ta dostępność
dla naszych mieszkańców była jak najlepsza. Dzisiaj o tym rozmawialiśmy tak, wszyscy martwimy się
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o lekarzy, żeby byli, wiemy, że nie jest to łatwe, ale trzeba rzeczywiście tutaj wielu starań tak, żeby
ten efekt był,  chcemy, żeby nasi  mieszkańcy mieli  dostępność do szczepień, żebyśmy ten, tego
koronawirusa  pokonali,  żeby  była  większa  odporność,  żebyśmy  zaczęli  normalnie  funkcjonować.
Zrealizowaliśmy inwestycje związane ze sportem, rekreacją, wybudowany stadion, marzy nam się sala
sportowa, ale pewnie jest jeszcze ileś słabych punktów, bo są oczekiwania młodzież mówi o tym, że
chcieliby skatepark, dzieciaki, rodzice mówią, żeby był plac zabaw z prawdziwego zdarzenia w mieście
Brusy, pojawiają się pytania a może będzie basen w Brusach, może lodowisko, takie pytania są, takie
są oczekiwania, to to piszą dzieci, pisze młodzież i musimy zabezpieczać pewne tereny i tak jak
pojawia  się  pytanie  czy  kupować  grunty  pod  budowę  dróg  tak,  niektóre  tereny  będzie  trzeba
rezerwować pod budowę dróg, ale będziemy jeszcze stać przed decyzją czy nie zabezpieczać terenów
właśnie pod te inne inwestycje, które są potrzebne dla społeczeństwa, bo drogi to jest studnia bez
dna,  zawsze  będą  potrzebne  i  trzeba  złapać  też  tą  równowagę,  żeby  mieszkańcom dobrze  się
mieszkało, żeby nie było czegoś takiego, że gdzie my mamy tutaj wyjść tak, tutaj nic nie ma ten
obowiązek spada na nas, jest takie oczekiwanie, więc mówiąc o raporcie, o tym stanie, co mamy
możemy sobie  szybko,  łatwo  przeanalizować  bez  studiowania  tego  dokumentu,  który  formalnie
musimy zrobić, ale każdy z państwa usiadłby, sporządził szybko jakąś notatkę, co mu się marzy, co
powinno powstać, wymienił nasze słabe punkty. I nieraz też słyszę takie uwagi, że czegoś nie ma, że
to dawno powinno powstać, ale pewnie podejmujemy inne decyzje, a w oczekiwaniu kogoś innego
będzie potrzebna no inna inwestycja tak, ten kto lubi sport będzie myślał o infrastrukturze sportowej,
ten kto lubi  tańczyć w zespole będzie myślał  też o tym, żeby była infrastruktura dobra dla tej
działalności kulturalnej.  Bazujemy tutaj na folklorze, na zespole, który jest na pewno najlepszym
zespołem na Kaszubach, zespołem Krebane, jednym z najlepszych zespołów w Polsce i można by,
możemy się nim pochwalić w wielu miejscach i to ciężka praca naszych instruktorów, za co jesteśmy
wdzięczni, a więc każdy widzi coś innego, strażacy mówią o samochodach, mówią o remizach w
Brusach czy Czapiewicach, marzy się rozbudowa remizy i to wszystko nas czeka, a więc to jest ten
stan tego, co posiadamy, ale musimy i to jeszcze w tym roku, to jest temat pilny, przeanalizować to
nasze mienie komunalne o czym mówiłem już wcześniej, mam na myśli budownictwo mieszkaniowe,
bo  mieszkania  na  pewno  są  potrzebne,  nowe  mieszkania  zatrzymują  mieszkańców  naszych,
zatrzymują  rodziny  czy  też  zachęcają  innych,  żeby  tutaj  mieszkać.  Potrzebne  są  miejsca  pracy
oczywiście  i  mówimy  o  tym  o  tych  inwestycjach  sportowych,  w  tej  działalności  takie  no  w
infrastrukturę rekreacyjną, sportową tak, żłobek, który powstał tak, żeby rodziny po prostu mogły
tutaj mieszkać, żeby miały zapewnione to, czego oczekują. I tak jak mówiłem o tym domu kultury,
działalność folklorystyczna, ale w tym domu kultury muszą być też inne działalności, bo każdy lubi coś
innego, ktoś lubi teatr tak, ktoś lubi filharmonię, abyśmy też namiastkę tego wszystkiego tutaj mieli
na miejscu, będzie stworzone małe kino, a więc też mam taką nadzieję, że ta działalność będzie taka,
że będzie wiadomo, że jak jest jakiś film, który już pojawia się w innych kinach dalej, że mieszkańcy
zaczekają, bo może on po prostu za tydzień, dwa czy miesiąc będzie u nas na miejscu. Także proszę
państwa, dużo się dzieje, ale ciągle dużo do zrobienia. To tak ogólnie, od wszystkiego po trochu. Ja
zachęcam jeszcze też, bo przesunęło nam się zatwierdzenie tej strategii Miasta i Gminy Brusy, bo
raport to jest też mówimy o realizacji uchwał, które państwo podejmujecie, realizacji strategii, ważne
jest ta strategia tak, żebyśmy w tej strategii też wyłapali wszystko to, co byśmy chcieli mieć, jak
nasza gmina ma się rozwijać, ale oczywiście to się zmienia, bo te potrzeby się zmieniają co kilka lat i
abyśmy tak rozsądnie, mądrze inwestowali tak, aby nasi mieszkańcy byli z nas zadowoleni. To proszę
państwa tyle, jeżeli będą jakieś pytania na pewno, na pewno takie są, to zachęcam państwa do
dyskusji czy to w tym momencie, czy jak będzie ta część dotycząca sprawozdania. Ja w każdym bądź
razie podsumowując to bardzo serdecznie dziękuję wszystkim państwu radnym. Dzisiaj ta dyskusja już
jest, pojawia się, bo wszyscy byliśmy przed tymi komputerami, łączyliśmy się zdalnie, tak jest lepiej,
jest potrzebny ten kontakt. Państwa mieszkańcy bombardują z różnymi pytaniami, uwagami, możemy
się spotkać, już o tym rozmawiać. Także dziękuję za tą pracę, pracę w komisjach, za analizę tego
sprawozdania z wykonania budżetu, ale ciągle tych materiałów sesyjnych, który się pojawiają, za
realizację tych zadań, tematyki, którą państwo sobie zaplanowaliście do realizacji przez poszczególne
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komisje. Dziękuję sołtysom, których dzisiaj nie ma ze względu na pewne jeszcze ograniczenia, ale
miejmy nadzieję, że będą mogli być też w przyszłości na kolejnych sesjach. Dziękuję im za tą pracę,
za kontakt, realizację funduszu sołeckiego i  bardzo dziękuję moim współpracownikom wszystkim,
począwszy  od  tych  najwyższych  stanowisk  dyrektorów,  kierowników  jednostek  po  każdego
pracownika, po osobę sprzątającą, bo każde miejsce jest ważne i każdy tą cegiełkę dokłada i bardzo
dziękuję, bo te wyniki, efekty są dzięki zaangażowaniu. A naprawdę jest tak, że tutaj nasi ludzie,
którzy pracują, wkładają w to dużo serca i jestem bardzo za to wdzięczny. I  proszę państwa, te
instytucje, które są w tej naszej strukturze, to są to są szkoły, to jest Miejsko- Gminny Ośrodek
Pomocy Społecznej, Zakład Gospodarki Komunalnej tak, straży, strażacy, organizacje pozarządowe,
każdy  coś  robi  tak,  każdy  coś  robi,  to  jest  taka  działalność  społeczna,  samorządowa.  Dziękuję
przedsiębiorcom,  osobom  fizycznym,  wszyscy,  którzy,  rzeczywiście  planują  coś  dobrego,  którzy
realizują wiele zadań. Jeśli o kimś zapomniałem to przepraszam, ale każdy pewnie ma jakiś większy
czy mniejszy udział, no i media, które nas też transmitują, które nas też motywują nieraz do działania,
do pracy, że trzeba coś poprawić, że nieraz znajdą się jakieś tam drobiazgi czy dziura w drodze, czy
też jest potrzeba czegoś ważnego, dużego. Proszę państwa, kończę, bardzo serdecznie dziękuję za
uwagę.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję bardzo,  myślę,  że pan Burmistrz wszystkim podziękował bardzo
ładnie,  a  my  dziękujemy  panu  Burmistrzowi  tutaj,  myślę,  że  w  imieniu  nas  wszystkich  no  za
przedstawienie tej informacji na temat raportu gminy, ale również za działalność w ciągu całego roku.
Także proszę państwa zachęcam do dyskusji na temat raportu o stanie Gminy Brusy za 2020 rok.
Proszę włączać sobie mikrofony, taką mamy w tej chwili ustawione, że kto chce zabrać głos proszę
włączyć, tak. Bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, jesteśmy w punkcie
dyskusji i tak w zasadzie z natury jestem gadułą, pan jest dobrym mówcą, mówi pan fajnie, składnie i
rzeczowo. Miło się oglądało tą prezentację i dokonania minionego roku, tych inwestycji na obrazkach,
na slajdach. Mi co brakuje tak naprawdę od początku, odkąd jestem radnym, że tej dyskusji tak
naprawdę brakuje mi przed, przed podejmowaniem jakichkolwiek projektów w sensie typowania, co
by mogło być robione, w jakiej kolejności, bo odbywa się to zawsze tak, że jest już coś wybrane i my
jesteśmy tylko do jakby do zatwierdzenia tego, jako rada. Oczekiwałbym właśnie, jak to pan już
wcześniej powiedział,  że czy konsultacje społeczne, też ubolewam trochę, że mieszkańcy też nie
korzystają, bo by była dzisiaj taka możliwość, że ktoś z zewnątrz z naszych mieszkańców mógłby tutaj
nad tym raportem czy jakieś swoje uwagi wnieść. Tego troszeczkę zabrakło nam. Chciałbym jeszcze
tutaj dopytać, bo na slajdzie byłaby pokazana wybudowana droga transportu drogowego czy też z
tego  projektu,  z  tych  zadań  jakiś  dofinansowywania  będzie  możliwość  kontynuacji  w  innych
sołectwach, na ile można pozyskiwać te pieniądze no i też chciałbym kiedyś, może nie jako radny, bo
radnym się bywa, ale jako na pewno mieszkaniec, chciałbym kiedy na slajdzie takim zobaczyć też
wybudowaną remizę OSP w Czapiewicach. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Burmistrz.

Burmistrz  Brus  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  oczywiście  słuszne  uwagi.  Myślę  proszę
państwa tak, opracowywaliśmy strategię i ten czas opracowania strategii został wydłużony ze względu
na to, że zmieniły się przepisy i jeszcze ta praca nad tym dokumentem będzie, chociaż ten kształt
został wytworzony tego dokumentu, ale jak była dyskusja nad strategią czy zachęta w różny sposób,
bo dzisiaj jednak łatwiej medialnie dotrzeć do wielu osób, no to nie ma tego udziału chociażby, żeby
wypełnić zwykłą, prostą ankietę. A więc to zaangażowanie też jest nieduże. To, co tutaj pan zaznaczył,
a więc jest ta możliwość wypowiedzenia się tak. Nawet cieszę się jak wymieniałem te plany, marzenia,
bo  to  dzieci,  młodzież  dosłownie  napiszą  listę  całą  klasą,  co  chcieliby  w  tym  mieście.  Nieraz
organizowane konkursy były co dzieciom się marzy, konkursy plastyczne i rzeczywiście rysowali w
Brusach basen czy jakąś fontannę coś innego, czy skatepark, to co wymieniałem i dobrze to jest ta
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ankieta tych dzieci, bo nie wymyślają czegoś tak naprawdę oderwanego od rzeczywistości, bo chcą w
tej gminie mieszkać i czas tak szybko leci, że oni za chwilę będą też dorośli i może sobie gdzieś tam
ten  rysunek  przechowują  w  szufladzie  i  który  powiedzą,  że  40  lat  temu  coś  tam  rysowaliśmy,  a  to
dzisiaj jest i to ich marzenie się spełniło. Także to też jest ten udział, ale generalnie jest sytuacja taka,
to też są zebrania sołeckie, wiejskie i ten udział, oczywiście teraz jest pandemia, ale bardzo często
było  tak,  że  duże  miejscowości  pojawia  się  kilka  kilkanaście  osób  na  zebraniu,  nieraz  rzadziej
kilkadziesiąt tak. Także to też o czymś świadczy. Nieraz jest tak, że, jest tak, że pewnie dużo takich
drobiazgów pewnych, które gdzieś tam bolały się załatwiło, ale ten udział też jest mniejszy. I to jest ta
dyskusja,  właśnie,  żeby  się  wypowiadać  na  etapie  opracowywania  tych  różnych  dokumentów,
strategii. Na zebraniach, spotkaniach oczywiście można i w takiej dyskusji nad raportem uczestniczyć,
bo nikt tego się nie boi tak, to to, że ktoś powie, że zgłosi wniosek, interpelację no to pozwala nam
przeanalizować tak, że to jest ten udział społeczeństwa. I proszę państwa, oczywiście zawsze z tą
aktywnością różnie bywa, ta aktywność i sołtysów jest różna, organizacji pozarządowych jest różna,
państwa też będzie różna, nieraz mniejsza, nieraz większa, tak po prostu to jest, ale jest potrzeba
wskazywania pewnych no kierunków. Ja mogę powiedzieć w ten sposób, bo mówi pan też o kolejności,
co powinno być wybrane, tak, możemy nieraz rzeczywiście o tym o tym rozmawiać, ale też jakby
zadania, które są proponowane, to nie są jakieś zadania, które to to nawet jeżeli dzisiaj mówi pan czy
jeszcze trochę wcześniej o ulicy Kościuszki tak, to to to można powiedzieć, że przez jakiś czas nawet
się  nie  mówiło,  bo  już  te  wnioski  były  tyle  razy  jakby  składane,  że  to  jest  konsekwencją  no
wcześniejszych wniosków, po kolei, to każde osiedle, ta każda droga. To nie jest, że tutaj wprowadzam
i proponuję coś nowego i nagle jest zaskoczenie, bo to jest wniosek, który jest realizowany, składany
nawet dużo wcześniej. Tak jak pan mówi, że jestem tutaj jakby od niedawna, ale to jest realizacja też
wniosków, które były składane przez poprzedników, poprzednich radnych tak. To jest tak, że jeżeli
było  realizowane  coś  i  proponowane  przez  poprzednich  burmistrzów  a  było  dobre,  to  my  to
kontynuujemy, bo każdy coś dobrego wniesie, coś wprowadzi i jest taka kontynuacja. Także raczej nie
ma takich zadań, ale to że dzisiaj jest ta interpelacja, tak ona się pojawia po raz któryś, wniosek o ul.
Kościuszki czy te inne ulice no to to jest aktualne, to to nie znika, to dzisiaj  jest to wpisane w
protokole, w dokumentach i to bierze się pod uwagę. Te dokumenty są czytane, to jest wniosek, w
tym się uczestniczyć. Ja wiem też może o czym pan mówi, że nieraz jest takie zaskoczenie, że będą
nieraz takie mniejsze zadania, jak będzie jakiś ten fundusz ochrony gruntów rolnych, małe zadanie
dofinansowanie powiedzmy tam 100000 zł  czy ileś  i  dlaczego ta  droga a nie  inna,  bo one się  może
bardziej  spontanicznie też pojawiają.  Tutaj  odpowiem tak,  że wymieniałem, że w roku ubiegłym
odcinek drogi z Brus-Jaglii w kierunku sołectwa Żabno do drogi powiatowej tak Żabno-Czyczkowy w
tym  kierunku  robione,  chcielibyśmy,  żeby  w  tym  roku  tą  drogę  dokończyć,  bo  ona  została
zrealizowana, żeby to dokończyć, zamknąć i może być coś innego. Pojawiały się wnioski, oczywiście
rozpoczęliśmy też zadanie chociażby w Orliku drogę czy tam nie realizować, chociaż tutaj już bardziej
nawet patrzę na to zadanie czy nie z innego programu, bo ten zakres tam będzie większy tak, tutaj
jest droga Fundusz Ochrony Gruntów Rolnych wąska droga 3,5 m, więc tam widzimy, że spory odcinek
nawet zrealizowaliśmy i to jest jakby na takie zadania, ale pewnie moglibyśmy kilka wymienić i tutaj
rozumiem, że też uwaga jest do takich może nieraz tych mniejszych, które są też takim nieraz
zaskoczeniem, ale ja proszę państwa no traktuje to jako pewien wniosek, jakąś uwagę, że byśmy
może nieraz też te nasze relacje po prostu poprawili. Także ja dziękuję też za tą aktywność, jeszcze
przepraszam, bo jeszcze było pytanie jakieś dotyczące mnie o tych drogach, czy na wszystko, tutaj na
wszystko tak, bo ten udział społeczeństwa, widzimy no pojawiają się nieraz uwagi, ale rzeczywiście
chcemy  zachęcić  nieraz  ludzi  do  udziału,  ich  nie  ma,  I  nawet  tak,  kiedy  mówimy  o  pewnych
wydarzeniach, różnych imprezach, o tutaj patrzę na wprost pani dyrektor Anna Orlikowska jest w tym
korytarzu i myślimy o imprezach, różnych wydarzeniach i teraz pytanie takie, kiedy to zrobić, bo ktoś
powie, że coś się nie dzieje czy w sobotę, czy w niedzielę, ale zawsze jest problem, czy ludzie przyjdą,
bo  nieraz  wszyscy  się  na  pracują,  są  jakieś  wydatkowane  środki  finansowe,  ale  czy  mieszkanie
przyjdą. To też jest problem. Oczywiście, że trzeba bardzo zastanowić się nad atrakcyjnością tych
imprez, tak, bo może komuś się po prostu, nie przyjdzie, bo mu się nie podoba taka impreza, ale też
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jest  różnie  z  tym udziałem mieszkańców.  Oczywiście,  ja  cieszę się,  pojawiają  się  też  inicjatywy
młodych ludzi związanych też z koncertami tak, mam nadzieję, że te projekty jakieś tutaj będą też
realizowane, bo nowe jakby stowarzyszenia, tutaj chociażby mam na myśli stowarzyszenie "Folknij
se", też planuje jakieś inicjatywy, wydarzenia w plenerze i mam nadzieję, że to wszystko wypali też,
nasze centrum kultury jest do współpracy, posiadamy pewną infrastrukturę, chciałoby się, żeby latem
też to nasze miasto żyło, żeby może była scena dostępna i kto będzie miał ochotę po prostu w różnym
sposób, profesjonalnie czy amatorsko wystąpić to może się na niej pokazać w piątek czy w sobotę, bo
taka aktywność też jest po prostu potrzebna. Ale do tego trzeba społeczeństwa obywatelskiego tak,
bo to nie jest to, że to wymyślą urzędnicy i burmistrz, tylko te pomysły muszą też być oddolne. Ja
zdaję sobie sprawę, że nieraz jest tak,  że ktoś coś bardzo chce i  nie raz nie ma tych środków
finansowych tak, ale jeżeli jest tak, że ktoś od siebie coś daje i ma pomysł, pozyska jakieś pieniądze to
zazwyczaj dochodzi do tego porozumienia i wtedy to się realizuje. Jeżeli ktoś tylko przyjdzie ja bym
chciał, żeby było to i to, ale trzeba to w stu procentach sfinansować no to wtedy niekoniecznie się to
dzieje. Dlatego naprawdę dużo zależy od mieszkańców. Zawsze przy otwieraniu świetlic powtarzam
jedno czy dwa, trzy zdania, że my wybudowaliśmy, jako gmina pozyskaliśmy pieniądze tak, jest
piękny obiekt, ale co będzie się działo to zależy od mieszkańców, jaka będzie aktywna, żeby nie było
tak, że będziemy budować a te obiekty są puste. Aha, było pytanie jeszcze dotyczące remizy, ja
wymieniałem też, że tak, że strażacy myślą o remizie tak w Czapiewicach, tak mamy dokumentacje,
ale tak samo czeka nas przebudowa remizy w Brusach tak, to są to są obiekty no i też zmieniają się
przepisy dotyczące funkcjonowania ochotniczej straży pożarnej to jest jakby też na takim etapie
przygotowań,  pewnego  procedowania,  a  więc  też  zobaczymy  jak  to  będzie,  bo  pewne  zmiany
nastąpią, ale trzeba powiedzieć, że trzeba pewne kwestie uporządkować, bo nie wszystkim może i się
to podoba, ale trzeba tam naprawdę też dużo uporządkować, jeżeli chodzi o funkcjonowanie jednostek
ochotniczych straży pożarnych, dziękuję.

Radny Michał Szczepański - Dziękuję bardzo, czy ktoś z państwa chciałby zabrać, proszę bardzo, pan
Michał Szczepański. Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, ten raport, jeżeli chodzi o
dział  wykonanie  uchwał  to  wygląda no  wręcz  nieporównywalnie  lepiej  od  zeszłorocznego,  bo  w
zeszłym roku mieliśmy nad tym, w tym samym czasie niewykonane około 24 czterech uchwał z 75, a
teraz mamy tylko 5 w trakcie realizacji, czyli jest dużo większa poprawa, ale Burmistrz dużo tu mówił
o tym, co się marzy i ja bym też o tych marzenia chciał powiedzieć. Może jeszcze zanim do marzeń to
czasami  brakuje  mi  tak  załatwienia  takich  zwykłych  spraw,  które  nie  wymagają  finansów  nawet,
można powiedzieć chodzi mi to na przykład o realizację funduszu sołeckiego, on, ten za zeszły rok jest
zrealizowany, ale z doświadczenia wiemy, że on się realizuje z reguły pod koniec roku, sołtysi to
zgłaszali w petycji i uważam, że gdyby to był jednak wcześniej realizowane to wtedy, kiedy są jakieś
niedociągnięcia  w szacowaniu  to  można to  na  zebraniach  wrześniowych jakoś  tam ewentualnie
dopasować, wyprostować. No teraz już o tych marzeniach. No ja myślę, że taki najbardziej chyba
realny,  który  się  w końcu chyba kiedyś  doczekam i  wszyscy  tutaj  państwo radni  i  mieszkańcy
dokończenie drogi w Orliku. Wiem, że ja ciągle o niej mówię, ale muszę ciągle przypominać, w sensie,
żeby nie była zapomniana, to jest taki temat chyba trochę starszy, bo też jest bardzo ważna dla mnie,
tutaj kolegi chyba Cysewskiego, dla wszystkich, pewnie dla Burmistrza droga Lubnia-Kosobudy, co
prawda to jest trochę świeższy temat, bo niedawno została przejęta jakby na majątek gminy, więc też
troszkę może świeższy, ale ta droga w Orliku już bardzo długo czeka z tego funduszu dróg rolnych i
myślę,  że to powinno,  powinno się w końcu doczekać.  I  tutaj  też zdziwiła mnie troszkę pańska
wypowiedź wcześniej, odnośnie tej ścieżki rowerowej w Zalesiu. Powiedział Burmistrz, że ona nie
będzie zrobiona, dosyć tak, wydaje mi się, stanowczo. Ja rozumiem, że w najbliższym czasie nie
będzie zrobiona, ale mamy te ścieżki teraz na pewnych etapach, oczywiście to jest dosyć rozsądne, bo
lepiej nie zrobić w terenie zabudowanym, bo tam jest jednak bezpieczniej ze względu na ograniczenia
prędkości i tam może się jakoś ten rowerzysta przemieszać ze zwykłym takim ruchem ulicznym, lepiej
wykonać te odcinki,  jeżeli  mamy mniej pieniążków tylko na, między miejscowościami, ale na tej
ścieżce wydaje mi się chyba najlepiej widać, też jeszcze to dobrze widać na ścieżce Brusy, Brusy-
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Czyczkowy czy Brusy-Kosobudy, że te ścieżki, które służą naszym mieszkańcom są bardzo mocno
uczęszczane,  tak jak kiedyś może powiedziałem, że budujemy ścieżki  dla  sarenek,  ja  rozumiem
projekty do Drzewicza i tak dalej, ale one są o wiele mniej wykorzystywane, często przez miejscowości
dało się je zrobić, a tutaj jakby tego brakuje i ja pójdę też o krok dalej, bo jakby to przejście przez
Zalesie  jest  bardzo  ważne,  ale  moim  zdaniem  to  jest  też  bardzo  ważne  w  szczególności  dla
mieszkańców Lubni, Orlika i Leśna, ten węzeł taki powiedzmy, skrzyżowanie w Lubni tam, to nie tylko
chodzi o ścieżka, ale też o chodniki, żeby tam było bezpieczne przejście i to jest taki węzeł, który
jakby odnoga w stronę Orlika, w stronę Leśna, uważam, że naprawdę dobrze to widać teraz, które
ścieżki są rzeczywiście bardziej uczęszczane i to jakby też mimo, że może nie ma zgłoszeń ze strony
mieszkańców, nie ma tej debaty, ale my sami możemy to zaobserwować jak to wygląda. Dziękuję.

Burmistrz  Brus  -  Dziękuję  bardzo.  Proszę  państwa,  jeżeli  chodzi  o  drogę  w  Orliku  to  też  ją
wymieniałem i ona oczywiście po to był zrealizowany ten pierwszy etap, żeby docelowo zrealizować
zakres pozostały tak. Nie mamy na ten cel dzisiaj zabezpieczonych środków, a więc w budżecie tego
zadania nie ma, ale na pewno jest to też patrząc na tą, te tereny wiejskie jedna z kolejnych dróg,
która powinna doczekać się realizacji.  Ona, jak pan wspominał, zapomniana nie, zapomniana nie
będzie tutaj, niezależnie od tego czy nawet będzie pan mówił czy nie, dobrze, że pan mówi, ale na
pewno nie będzie zapomniana. Natomiast inne tak, no każdy, pewnie no ale na tym to polega tak, bo
każdy z państwa reprezentuje swój okręg i na tym polega ta praca, że zgłasza problemy i potrzeby z
jakiegoś swojego okręgu, swojego terenu i  to jest normalne i  wymieniane są te kolejne zadania
inwestycyjne. Pewnie, że to by się chciało, ale no stopniowo. Natomiast jeżeli chodzi o ścieżkę w
Zalesiu no to miałem na myśli to, że nie będzie oczywiście wybudowana teraz, od razu, dlatego czymś
przejściowym  jest  to  utwardzenie  pobocza,  bo  taka  propozycja  też  pojawiała  się  ze  strony
miejscowości, sołectwa, tutaj pani Radnej i to jest realizowane, i podkreśliłem tak, bo wymieniany jest
ten węzeł w Lubni, to tak samo jak ta ścieżka rowerowa w Zalesiu, to było opracowanie projektowe
przez Zarząd Dróg Wojewódzkich i to wszystko było uwzględnione i to nie zostało zrealizowane, ale
proszę państwa to jest w obrębie drogi wojewódzkiej tak, te ścieżki, co zrealizowaliśmy to na naszym
terenie,  zrealizowaliśmy spore wykupy gruntów i  tutaj  proszę państwa my wykupiliśmy pod, czy
jesteśmy w trakcie wykupu gruntu nawet więcej niż powinniśmy, bo prawidłowo część gruntu miała
być wykupiona przez Zarząd Dróg Wojewódzkich na poszerzenie drogi wojewódzkiej, potem nasza
ścieżka  i  my  wykupiliśmy  to  pod  ścieżkę  i  już  to  poszerzenie  pod  drogę  wojewódzką,  bo  tak
mieszkańcy zostali by z paskiem pomiędzy naszą ścieżką a drogą wojewódzką, a więc w związku z
tym, że ta inwestycja drogowa przez Zarząd Dróg Wojewódzkich nie była realizowana musieliśmy
wykupić  nawet  więcej  gruntu,  żeby  nie  było  takiego  społecznego  konfliktu.  Natomiast  ścieżka
rowerowa to my mamy kolejne plany i marzenia i wielokrotnie o tym mówiłem, że chcielibyśmy, aby
ścieżka rowerowa powstała aż w kierunku Dziemian czy jeszcze dalej i Samorządem Dziemian o tym
od wielu lat  rozmawiamy. Nawet wspólnie chcieliśmy składać wniosek do Narodowego Funduszu
Ochrony Środowiska, w takim dużym programie krajowym, ale niestety został on wycofany i  nie
złożyliśmy kilka  lat  temu tego wniosku,  ale  taki  zamysł  jest,  żeby ta  ścieżka rowerowa,  mamy
połączenie do Lubni, ale musi tak ścieżka jeszcze powstać przy drodze wojewódzkiej tak, z Zalesia do
Lubni ten cały odcinek i pojawiają się wnioski, aby ścieżka rowerowa docierała również do Leśna, tak
czy w inne miejsca, czy tutaj do Orlika, Lamka. Ale proszę państwa, ścieżki rowerowej w Zalesiu tego
odcinka  nie  będziemy  budować,  bo  wymaga  to  opracowania  projektowego,  wymaga  to  udziału
Wojewódzkiego Zarządu Dróg i  wymaga to środków finansowych, a więc trzeba to przygotować pod
dofinansowanie  zewnętrzne.  Nie  będziemy  takiego  dużego  zakresu  realizować  tylko  z  własnych
środków tak i tak powiedziałem o tym, że ta decyzja była trudna o budowie ścieżki rowerowej z Brus
do Zalesia i teraz jakby padają uwagi, że ona nie jest dokończona, a nie umiemy się tak jakby nieraz
też cieszyć z tego, że już ten fragment jest wybudowany. Ja wiem, że chciałoby się, ja też bym chciał,
tak, ale no trzeba to dopiąć. I na kolejne, proszę państwa, mamy już dzisiaj uczestniczymy w różnych
partnerstwach jako gmina, wczoraj mój zastępca pan Krzysztof Gierszewski uczestniczył w spotkaniu
w Czersku. Współpraca samorządów nie tylko z naszego powiatu, gdzie przygotowujemy się pod nowe
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programy. I jednym z trzech ważnych programów czy zadań, które chcemy realizować, wskazujemy w
tej strategii dalszą budowę ścieżek rowerowych, mając na uwadze nie tylko przejście przez Zalesie,
ale dalszą rozbudowę tych tras. Chcielibyśmy na te cele pozyskać pieniądze unijne, kolejne środki
finansowe,  drugi  program to  jest  powiązany z  ochroną środowiska,  bo  też  te  potrzeby ciągle  są.  Są
wnioski o budowę kanalizacji sanitarnej jeszcze brakującej w Główczewicach czy innych miejscach,
gdzie nawet brakuje tych rozwiązań związanych też z oczyszczaniem ścieków, gdzie ta zabudowa jest
rozproszona czy oddalona. I kolejny, jakby trzeci, który będzie miał może całkiem duże szanse to są
ogniwa fotowoltaiczne też na prywatnych posesjach, jak również na obiektach publicznych. I to są
takie zadania priorytetowe, gdzie w tym programie, w którym chcemy się przygotować to ma szanse
ta  realizacja.  Dlatego pewnie  to  Zalesie  to  powinno być właśnie  złapane z  takim szerszym też
układem. Ale jest też całe tutaj wejście do Brus tak, też cały odcinek i to też trzeba jakoś połączyć,
także  to  nie  tak,  że  nie  będzie  budowany,  szukamy  rozwiązania  czasowego,  odpowiedniego
oznakowania, żeby było bezpiecznie dla rowerzystów, ale też muszą być też roztropni, kiedy poruszają
się  na  drodze.  Ja  wiem,  że  to  pewnie  trudno  zawsze  wytłumaczyć,  ale  mam  nadzieję,  że  to
rozwiązanie czasowe zgodnie też z naszymi ustaleniami, które jest, będzie zrealizowane. A patrząc,
mówiąc o tym, to też trzeba się cieszyć z tego, co już jest też zrobione to nikt nie będzie z tym
wojował, walczył, że to nie będzie, nie powstanie, że jest niepotrzebne. Tutaj państwo dzisiaj od
początku sesji chyba nie wymieniliście ani rzeczy, która jest niepotrzebna. Każda jest potrzebna tak,
czy do czegokolwiek ktoś się ustosunkował, że ktoś wymyśla jakiś absurdy, rzeczy niepotrzebne, nie,
rozmawiamy i sobie inwentaryzujemy to, co powinniśmy zrobić no i kwestia tak, w jakiej kolejności,
co, kiedy, skąd pozyskać na te cele pieniądze. Zobaczymy, jaka będzie sytuacja, nie tylko nasza
gminy. Zawsze martwimy się o te dochody własne, opiniujemy różne projekty ustaw, które są ważne,
bo to jest  powiązane z finansami publicznymi też jakby jaka będzie wysokość tutaj  kwoty wolnej  od
podatku, to musimy analizować, jak to wpłynie na nasze dochody, jak będzie wyglądało wykonanie
tutaj podatku dochodowego PITu, mam na myśli, to jest też bardzo istotne jak to się poukłada, ale też
mówimy o programach rządowych, które mają się pojawić, ale to będzie zależało wszystko od kondycji
finansowej  państwa,  bo  nie  da  się  tak.  Trzeba  mieć  tą  świadomość,  że  jesteśmy  silnie  powiązani
samorząd,  budżety  samorządów z  budżetem państwa i  jak  będzie  Polska  zamożna  tak  my też
będziemy zamożni. Jest na pewno dużo niewiadomych, też jak z tej całej recesji, która jest też jak z
tego wyjdziemy. Dziękuję bardzo.

Radna Rady Miejskiej  Marzena Leszczyńska -  Dziękuję bardzo,  pani  Marzena Leszczyńska.  Panie
Przewodniczący, panie Burmistrzu, wysoka Rado, a szczególnie panie kolego Michale. Nie wiem, czy
dobrze słyszałam, że ma pan wątpliwość czy droga czy ścieżka rowerowa do Drzewicza jest zasadna.
Dla mnie, proszę zapytać tych, którzy z niej korzystają, mnie też. A co do marzeń to też mamy
marzenia, mam marzenia, żeby droga do Krówni była wybudowana, żeby była ścieżka rowerowa
między Małymi Chełmami-Wielkimi, żeby była droga powiatowa w Małych Chełmach wybudowana i
szereg, wiele innych. Tak jak pan, także też mamy marzenia. A co do tej ścieżki zapraszam pana to
Drzewicza Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Pani Bernadeta Niebrzydowska, bardzo proszę.

Radna Bernadeta Niebrzydowska - Tak, panie Burmistrzu, ja bardzo się cieszę, że ma pan marzenia i
my też mamy marzenia, wszyscy jak tutaj jesteśmy, z tego co nam się już udało, to się bardzo
cieszymy, ale naszym marzeniem też, żeby nas gdzieś tam ująć mnie za 40 lat, ale wcześniej na sale
gimnastyczne. Bardzo się cieszymy, że pan burmistrz już mówi o swojej skateparku, który ma powstać
w Brusach, że jest basen to jest bardzo super. Wszystko jest okej, ale też proszę w tych marzeniach
tam nie zapomnieć o Czyczkowach,  Wielkich Chełmach,  Zalesiu.  Bardzo dziękujemy, mieszkańcy
byliby naprawdę zadowoleni, gdyby tak znienacka się obudzili i się dowiedzieli, że ich marzenie się
spełnia. Dziękuję.

Radny Rady Miejskiej Marek Zblewski - Dziękuję, pan Marek Zblewski, bardzo proszę. Dziękuję pani
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Przewodniczący, panie Burmistrzu, wysoka Rado. Tutaj pan Burmistrz w sprawozdaniu nad raportem
słusznie stwierdził, że należy zrównoważony stopień wszystkich gałęzi społecznych wprowadzać, to
jest ważne. Musi mieć także na uwadze tworzenie obszarów w obrębie naszego miasta, obszarów
przemysłowych,  zachęcających  do  budowania  jakichś  zakładów  przemysłowych,  które  byłyby
atrakcyjne dla naszych mieszkańców. Powodowałoby to większą atrakcyjność na rynku pracy, ale też
musi  mieć  na  uwadze  tworzenie  obszarów  sprzyjających  dla  budownictwa  jednorodzinnego  lub
wielorodzinnego, to też zachęcałoby młodych ludzi do osiedlania się w naszej miejscowości, ale także
są też sygnały od mieszkańców jakby brak nam w okolicy naszego miasta, nie ma takich terenów
zielonych,  gdzie  rodziny  mogłoby  z  dziećmi  spędzać  czas  wolny  w  niedzielę.  Oczywiście  takie
ukształtowanie  nasze  geograficzne  jest,  że  nie  mamy  w  okolicy  Brus  jakiegoś  takiego  miejsce
zielonego, ale jakby coś takiego było to naprawdę byłoby to, żeby byłoby to potrzebne. Mimo, mimo
wszystko uważam, że należy postawić na rozwój przemysłu, budownictwa, mieszkalnictwa, bo to
przyciągnie młodych ludzi, którzy tu zostaną i nie będą emigrować. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, ktoś z państwa radnych jeszcze, aha pan Michał Szczepański,
bardzo proszę.

Radny  Michał  Szczepański  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  pani  Burmistrzu.  Zostałem
wywołany  do  odpowiedzi  i  tutaj  tak,  jak  właśnie  mój  przedmówca  poruszył  temat  firm,  które  dają
mieszkańcom chleb i moim zdaniem do tych mieszkańców jest ważniejszy chleb niż igrzyska, i mimo
usilnych pani zaproszeni myślę, że nie dostrzegę rano jadących dzieci w stronę Drzewicza do szkoły
czy ludzi do pracy. Także dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Czy ktoś jeszcze, bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski - Tak, ja się bardzo cieszę, że powstała dyskusja, bo jak się zgłaszałem to
jakoś tak z pewnym opóźnieniem, myślałem, że może mnie ktoś tutaj uprzedzi i zacznie tą debatę
jakby. Tutaj nie kwestionuje, czy ja czy kolega Michał podobnie, nie kwestionujemy zadań, które są
wykonane,  bo  one  naprawdę  cieszą,  cieszą  nas  wszystkich  niezależnie  z  jakiego  okręgu  się
wywodzimy, bo miasto jest jakby tym sercem łączącym, tutaj jest i gmina, ośrodek zdrowia, mamy
kościół, mamy sklepy, gdzie wszyscy mieszkańcy całej naszej gminy z tego też korzystają, także nie
ma żadnego tutaj problemu z jakby z interpretacją tego czy kwestionujemy czy nie. My chcemy brać
udział naprawdę w takiej debacie przed sesyjnej, na komisjach, gdzie rzeczywiście możemy się nawet
i pokłócić trochę poróżnić, ale żeby wypracować jakiś pomysł na koncepcję do przodu i tu Burmistrz
ma słuszną rację, że tu się planuje, już musimy patrzeć na strategie do przodu dużo, parę lat do
przodu, bo to czy my będziemy, czy będą po nas, jeżeli będą dobre pomysły to będą kontynuowali
następcy nasi. I chciałem jeszcze zaznaczyć, co Michał tutaj fajnie powiedział, że odcinek Lubnia-
Kosobudy tak, bo to się nie przesłyszałem, bo zawsze żeśmy dyskutowali Lubnia-Gliśno, bo droga
powiatowa, teraz jest w zasobach gminnych. I teraz możemy powiedzieć, że Lubnia- Kosobudy, bo
Gliśno będzie w środku, czyli automatycznie na tym by skorzystało, bo tam naprawdę od wieków
mieszkańcy czekają na tą drogę i to też musimy jako rada pomyśleć, że to będzie jakieś takie zadanie
duże, bo to jest ładny odcinek, ale też to będzie priorytetowe na przyszłość, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, to pan Burmistrz, bardzo proszę.

Burmistrz  Brus  -  Proszę  państwa,  ja  ustosunkuję  się  do  tej  wypowiedzi  pana  Radnego Marcina
Cysewskiego i pana Radnego Michała Szczepańskiego o drogę Lubnia-Kosobudy. Dobrze, że państwo
to mówicie, a nie ja, bo gdybym ja powiedział to znowu Kosobudy. Pan Michał Kin siedzi naprzeciwko i
też na mnie zerkał i też się nie odzywa. Tak, my o tym wiemy, także tak powinno być, bo to jest
naturalny układ, który powinien powstać tak, nawet mówiliśmy często o tym, jak powstawała droga z
Żabna do Kosobud, z tym objazdem Kosobud, że to powinno być skomunikowane w kierunku Lubni
nawet w takim celu, kiedy są jakieś zdarzenia w mieście Brusy czy na tym odcinku, że jest droga
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równoległa, która jest też objazdowa i to jest naturalne, tak. Nawet nie będę tego wymieniał co tam
powinno  się  wydarzyć  jeszcze  w Kosobudach,  ale  podkreślam,  że  to  jest  jedna  z  trudniejszych
miejscowości tego położenia w tym dole, a więc jeszcze problemy z wodami deszczowymi, gdzie jest
to jest cała zlewnia, że woda od strony Brus po prostu z pól spływa do tej miejscowości. To to to nie
jest też takie proste, tam mamy ciągle problemy i nawet jak ktoś tutaj zobaczy, że ta ulica Kościelna
kosztuje tyle, oczywiście jest tam kostka starobruk, żeby w obrębie też kościoła, tej starej części była
trochę  inna  nawierzchnia,  żeby  to  też  był  ładnie,  ale  tam  powstaje  przy  okazji  ten  zbiornik
przebudowany tak, na wody deszczowe, który musiał być zrobiony i udrożnienie, zmiana średni części
kolektorów i też połączenie jeszcze ze zbiornikiem, który jest przy tej obwodnicy tak, żeby ten przelew
z tego zbiornik mógł jeszcze też wpływać do tego kolektora, więc te układy trzeba wszystko to
połączyć. To są te rzeczy kosztowne. To nie jest tylko nawierzchnia i teraz ten odcinek, który byłby
nawet w Kosobudach od skrzyżowania w kierunku Małego Gliśna, bardzo długi odcinek bez kanalizacji
deszczowej no to to to nie są jakby małe rzeczy. A to jest taki problem jak o w mieście Brusy, tak,
szczęśliwe są te miejscowości, gdzie można to łatwiej rozwiązać, bo takie miejscowości są, ale jest
kilka w miejscowości gdzie to jakby kłopotliwe, problemowe to nawet, nie no spojrzymy Czyczkowy też
jest cały układ stawów, odpływu, który gdzieś tam w kierunku Krówni jest kierowany i to też trzeba
odwodnić, ale też są po prostu inne miejscowości, inne miejsca i ta kanalizacja deszczowa po prostu
to generuje poważne koszty. A nie da się dzisiaj wybudować dróg bez rozwiązania problemu właśnie z
wodami deszczowymi, także wniosek jest taki, że na pewno jest co robić, tylko każdy będzie z nas też
miał  inne  propozycje,  abyśmy  to  umiejętnie  potrafili  jakby  zetrzeć  te  propozycje  i  wypracować  tą
hierarchię ważności czy potrzeb, ale nieraz po prostu o tym decyduje, jaki jest kierunek inwestycyjny,
środki na co się otrzymuje, bo nieraz chcielibyśmy na określone zadanie, a na to nie otrzymamy,
robimy coś innego. No niestety, ten, który finansuje, dotuje nieraz wybiera te zadania, które mogą być
dofinansowane, które należy realizować. Dziękuję.

Ad 6b.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo.  Proszę  państwa,  po  zakończeniu  debaty  nad  raportem
przedstawię treść uchwały. Uchwała ma kolejność 197 w sprawie udzielenia Burmistrzowi Brus wotum
zaufania. Na podstawie artykułu 28aa ustęp 9 ustawy o samorządzie gminnym Rada Miejska uchwala,
co następuje: po zakończeniu debaty nad raportem o stanie Gminy Brusy za 2020 rok postanawia się
udzielić wotum zaufania Burmistrzowi Brus. Myślę, że uzasadnienie już sobie darujemy. Proponuję
przystąpić, przystąpić do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem tej uchwały proszę o
podniesienie ręki, kto jest przeciw, kto się wstrzymał. Brakuje nam jednego głosu. W głosowaniu brało
udział 13 radnych, wszystkie głosy są za w związku z tym rada podjęła uchwałę w sprawie udzielenia
Burmistrzowi Brus wotum zaufania jednogłośnie. Bardzo gratuluję panu Burmistrzowi za uzyskanie
takiego  wyniku.  Dziękuję  państwu  Radnym.  Dziękuję  bardzo.  Prosiłbym o  króciutką  5.minutową
przerwę.

Ad. 7.

Przewodniczący Rady - Kolejny punkt dzisiejszego programu to sprawozdanie z wykonania budżetu
gminy za 2020 rok. Poprosimy najpierw pana Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej o przedstawienie
opinii  o  budżecie.  Później  przedstawię  opinie  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej,  w  kolejności
przeprowadzimy  dyskusję  i  następne  podejmowanie  uchwał.  Bardzo  proszę  pana  Michała  Kin
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej o przedstawienie opinii o wykonaniu za 2020 rok.

Ad. 7a.

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej odczytał treść opinii Komisji Rewizyjnej.

Ad. 7b.
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Przewodniczący Rady -  Dziękuję bardzo panu Przewodniczącemu Komisji  Rewizyjnej.  Przedstawię
jeszcze opinię Regionalnej  Izby Obrachunkowej  w Gdańsku.  Przewodniczący Rady odczytał  treści
opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku.

Ad. 7c.

Przewodniczący Rady - Przychodzimy, kolejnym punktem jest dyskusja. Zanim rozpoczniemy dyskusję
bardzo prosiłbym o zabranie głosu pani Skarbnik na temat sprawozdania z wykonania budżetu gminy
za 2020 rok.

Skarbnik Gminy Ewa Trzebiatowska – Gryglewska - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, przedstawię
wykonanie  budżetu  w  ujęciu  graficznym.  Wiem,  że  jest  to  dla  mnie  zadanie  bardzo  trudne  bo
przedstawić finanse no nie jest zagadnieniem ciekawym dla państwa, szczególnie po tych marzeniach,
które zostały przedstawione wcześniej to jestem na straconej pozycji,  ale postaram się w jakimś
stopniu  chociaż  trochę  zainteresować  państwa.  Przedstawię  wykonanie  i  pewne  informacje  dla
państwa  pod  kątem  planowania  przyszłych  zadań,  żeby  trochę  te  marzenia  sprowadzić  do
rzeczywistości,  żeby  gdzieś  tam było  wiadomo,  że  jest  pewna  granica  dla  gminy  i  to  granica
finansowa.  Skarbnik  Gminy  przedstawiła  w  formie  prezentacji  multimedialnej  sprawozdanie  z
wykonania budżetu gminy Brusy za 2020 rok (wydruk przedstawionej prezentacji stanowi załącznik do
protokołu sesji).

Przewodniczący Rady – Dziękuję bardzo pani Skarbnik za przedstawienie sprawozdania finansowego z
wykonania budżetu gminy za 2020 rok. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w dyskusji
na temat, na temat tego sprawozdania.

Ad. 7d.

Przewodniczący Rady - Może przedstawię w związku z tym treść uchwały w sprawie zatwierdzenia
sprawozdania  finansowego oraz  sprawozdania  z  wykonania  budżetu  gminy w gminie  Brusy  za  2020
rok. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. Jeżeli nie ma chętnych do zabrania głosu w
dyskusji  proponuje przystąpić do głosowania.  Kto z państwa radnych jest  za podjęciem uchwały
przedstawionej treści. Kolejna uchwała, kolejny numer to 190. Proszę o podniesienie ręki kto jest za,
dziękuję,  kto  jest  przeciw,  kto  się  wstrzymał,  dziękuję.  W głosowaniu  brało  udział  13  radnych,
wszystkie głosy są za, w związku z tym rada jednogłośnie podjęła uchwałę w sprawie zatwierdzenia
sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu gminy Brusy za 2020 rok.

Ad. 7 e.

Przewodniczący  Rady  -  Proszę  państwa  w  związku  z  takim,  podjęciem  tej  uchwały  proponuje
przystąpić do kolejny uchwały związanej właśnie z wcześniejszą jest to uchwała w sprawie udzielenia
absolutorium Burmistrzowi Brus z tytułu wykonania budżetu gminy Brusy za 2020 rok. Wniosek w
sprawie udzielenia absolutorium wraz z opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej już przedstawiłem,
przestawię teraz treść proponowanej uchwały. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały. Kto
z państwa radnych jest za podjęciem uchwały tej treści proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest
przeciw, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy
są za, w związku z tym stwierdzam, że rada jednogłośnie przyjęła uchwałę w sprawie udzielenia
absolutorium Burmistrzowi Brus z tytułu wykonania budżetu gminy za 2020 rok. Bardzo serdecznie
gratuluję panu Burmistrzowi, pani Skarbnik, wszystkim pracownikom Urzędu Miejskiego w Brusach za
osiągnięty  wynik  z  wykonania  budżetu.  Serdecznie  gratuluję  i  może podziękujemy w tradycyjny
sposób, panie Burmistrzu, pani Skarbnik bardzo prosimy. Wynik dzisiaj osiągnięty to jest imponujący,
więc tym bardziej dziękujemy i gratuluję serdecznie.
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Burmistrz  Brus -  Jeżeli  mogę to kilka słów. Bardzo proszę.  Proszę państwa,  przepraszam, że na
siedząco,  ale  ten  mikrofon  tutaj  akurat  tak  jest  na  stoliku.  Bardzo  serdecznie  pragnę  państwu
podziękować  za  i  tą  dyskusję,  za  współpracę,  za  tą  jednomyślność,  rzeczywiście  to  taka
niespodzianka, też która motywuje tak na pewno do dalszej pracy, także bardzo serdecznie dziękuję.
Pragnę państwu jeszcze raz podziękować za współpracę, dziękuję moim współpracownikom tutaj na
czele  z  panią  Skarbnik  tak,  ale  też  z  moim  Zastępcą,  Sekretarzem,  Kierownikami  jednostek,
Dyrektorami,  wszystkimi  pracownikami,  którzy  pracują  przy  budżecie,  przy  realizacji  zadań,  bo
rzeczywiście ten rok on nie był łatwy, on był bardzo taki kłopotliwy, dużo różnych pytań i wątpliwości
też, jaka ta nasza sytuacja będzie, ale cóż, mamy rok kolejny, już jesteśmy jeszcze trochę i za chwilę
w połowie kolejnego roku, i  miejmy nadzieję,  że kiedy mówimy o tych marzeniach to będziemy
sukcesywnie je realizować tak, bo to są marzenia takie, które chcielibyśmy zrealizować. Oczywiście
nieraz pani Skarbnik może ostudzi te emocje, bo my chcielibyśmy, ale rzeczywiście no trzeba ten
budżet zbilansować, trzeba pozyskać pieniądze a nie jest to takie proste, ale trzeba mieć cel, do
którego  się  dąży  Także  bardzo  serdecznie  wszystkim  państwu  dziękuję,  wszystkim  moim
współpracownikom. Dziękuję również mieszkańcom, wszystkim organizacjom, też które angażują się
w to życie nasze społeczne, publiczne, życie gospodarcze, dziękuję bardzo.

Ad. 8a.

Przewodniczący  Rady  -  Przystępujemy  zatem  do  realizacji  kolejnego  punktu  porządku  obrad:
podejmuje,  podejmowanie  kolejnej  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  sprawozdania  finansowego
Centrum Kultury i Biblioteki imieniem Jana Karnowskiego w Brusach za 2020 rok. Przewodniczący
przedstawił treść uchwały. Proszę państwa, tyle treść uchwały. Czy ktoś z państwa radnych chciałby
zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania.
Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały numer, to będzie 200, w sprawie zatwierdzenia
sprawozdania o Centrum Kultury i Biblioteki imieniem Jana Karnowskiego w Brusach za 2020 rok
proszę o podniesienie ręki, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu
brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym stwierdzam, że rada jednogłośnie
podjęła uchwałę 200 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Centrum Kultury i Biblioteki.

Ad. 8b.

Przewodniczący Rady - Kolejna uchwała w sprawie określenia średniej ceny jednostki paliwa w gminie
Brusy na rok szkolny 2021-2022. Przewodniczący Rady odczytał treść uchwały i uzasadnienia. Tyle
treść uchwały,  uzasadnienia.  Kto z  państwa radych chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej
uchwały? Nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za
podjęciem przedstawionym uchwały proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję,
kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z
tym stwierdzam, że rada jednogłośnie podjęła przedstawiono uchwałę.

Ad. 8c.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejna  uchwała  w  sprawie  ustalenia  wysokości  opłaty  za  pobyt  oraz
maksymalnej  wysokości  opłaty  za  wyżywienie  dziecka  w  Samorządowym  Żłobku  w  Brusach.
Przewodniczący Rady przedstawił  treść uchwały.  Kto z  państwa radnych chciałby zabrać głos w
sprawie projektu tej uchwały. Bardzo proszę, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski  -  Panie Przewodniczący,  wysoka Rado, do jednego punktu mam pytanie
odnośnie wyżywienia dziecka uczęszczającego do żłobka. Jest podana kwota 16 zł i rozumiem, że to
będzie w ramach jakiegoś przetargu, ale moje pytanie jest następujące: czy jest planowany jakiś
remont kuchni przy szkole podstawowej, aby tam stąd można było też dzieci z przedszkola też żywić,
nie wynajmując jakiegoś cateringu z zewnątrz. Dziękuję.
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Przewodniczący Rady - Bardzo bym, byśmy prosili pana dyrektora Gminnego Zarządu Oświaty pana
Jacka Bruskiego, bardzo proszę. Nie wiem, czy słyszał pytania, słyszał, bardzo proszę o zabranie głosu,
odpowiedź.

Dyrektor Gminnego Zarządu Oświaty Jacek Bruski - Szanowni Państwo, jeśli chodzi tutaj o pytanie
pana radnego dotyczące wyżywienia tak, ta stawka, oczywiście ta firma, która jakby tutaj żywi dzieci
w naszym żłobku jest wybierana jak najbardziej w formie postępowania przetargowego, czyli w trybie
konkurencyjnym,  już  właściwie  od  początku  samego  tak  funkcjonowania  żłobka.  Teraz  mamy
rozpisany przetarg do końca lipca, w miesiącu czerwcu będziemy się przygotowywać, przygotowywać
do ogłoszenia przetargu na kolejny okres tj. od 1 września tutaj do końca lutego, czyli tak jak jest tutaj
projekt unijny, jak jest podpisana umowa, czyli na tą końcówkę. Natomiast jeżeli chodzi o drugą część
pytania, jeśli chodzi o tą kwestie remontu tak, tutaj naszej kuchni, która żywi właściwie wszystkich
uczniów z całego kompleksu szkolnego, plus dzieci z przedszkola to powiem tak, w poprzednim roku
opracowaliśmy dokumentację dotyczącą przebudowy tej całej stołówki, właśnie tego całego węzła
żywieniowego, no i tutaj niestety nie mam dobrych informacji, bo zadanie, właściwie ta stołówka no
funkcjonuje już właściwie praktycznie no ponad 36 lat w takim wydaniu no i tam są naprawdę potężne
nakłady do wykonania, żeby po prostu zwiększyć moce przerobowe tej stołówki, bo dzisiaj właściwie
to  ona  funkcjonuje  w  takim żywieniu  takim masowym,  zbiorowym powiedzmy,  gdzie,  gdzie  są
jednakowe posiłki  przygotowane tak, w żłobku mamy różne dzieci,  z różnymi dietami, z różnymi
problemami tak. Kwota tutaj jeśli chodzi o przebudowę tej stołówki, gdybyśmy chcieli ją przebudować
i tak dostosować do cateringu zewnętrznego właściwie, bo dzisiaj nie ma tam warunków, żeby posiłki
opuszczały budynek, a to zadanie wymaga takiego kompleksowego działania, to jest ponad 3000000
zł tak, gdybyśmy chcieli kompleksowo przebudować wszystkie instalacje wewnętrzne, pomieszczenia
tak, dostosować do istniejących wymogów. My w tym roku, gmina tutaj złożyła wniosek do programu
posiłek w szkole o taki mały pierwszy krok, jeśli chodzi o takie pomieszczenie chłodnicze tak, na takie
chłodnie tak, złożyliśmy wniosek, czekamy na rozstrzygnięcie tutaj ze strony wojewody czy w tym
roku uda nam się z tego całego jakby tutaj projektu chociaż ten jeden elemencik zrealizować. Na ten
moment ta nasza kuchnia, stołówka nie jest przygotowana do żywienia cateringowego na zewnątrz.

Przewodniczący Rady - Dobrze, dziękuję, czy to wystarczy taka odpowiedź. Dziękujemy bardzo. Czy są
jakieś inne pytania do pana dyrektora, jest już przy mównicy, nie ma, także bardzo dziękuję panie
Dyrektorze. Przystępują zatem do głosowania uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłaty za pobyt
oraz maksymalnej wysokości opłaty za wyżywienie dziecka w Samorządowych Żłobku w Brusach. Kto
z państwa jest za podjęciem uchwały, którą wcześniej przedstawiłem, proszę o podniesienie ręki, kto
jest przeciwny, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 13 radnych, wszystkie głosy są
za, w związku z tym rada jednogłośnie przyjęła tę uchwałę.

Ad. 8d.

Przewodniczący Rady - Kolejna uchwała w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku
mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego. Przewodniczący Rady
przedstawił treść uchwały. Tyle treść uchwały, uzasadnienia. Kto radnych chciałby zabrać głos, nie
widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały
w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o
dochodach  gospodarstwa  domowego,  proszę  o  podniesienie  ręki.  Dziękuję,  kto  jest  przeciwny,
dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Wyniki głosowania: w głosowaniu udział wzięło 13 radnych,
wszystkie  głosy  są  za,  rada jednogłośnie  podjęła  uchwałę  nr  203 w sprawie  określenia  wzorów
wniosków o przyznanie dodatków mieszkaniowych.

Ad. 8e.

Przewodniczący Rady - I  kolejny projekt uchwały, kolejny w sprawie zmiany uchwały budżetowej
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gminy  Brusy  na  rok  2021,  więc  zmiany  uchwały,  budżetu  tegorocznego.  Przewodniczący  Rady
przedstawił projekt uchwały. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej
uchwały, nie widzę, w takim razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa radnych jest za
podjęciem uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały  budżetowej  gminy  Brusy  na  rok  2021  proszę  o
podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu
brało 13 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada podjęła uchwałę jednogłośnie. W ten
sposób wyczerpaliśmy, wyczerpaliśmy porządek obrad w zakresie podejmowania uchwał.

Ad. 9.

Przewodniczący Rady - Kolejny punkt w porządku obrad to interpelacje zgłoszone przez radnych wraz
z odpowiedziami. Interpelacja zgłoszona przez pana Michała Szczepańskiego w dniu 3 marca 2021
roku następującej treści. Interpelacja zgłoszona przez pana Michała Szczepańskiego w dniu 3 marca
2021 roku następującej treści: działając w imieniu mieszkańców gminy Brusy, w szczególności okolic
jezior Skąpe, Młosino Duże i Małe oraz Blewicz zwracam się z prośbą o ustalenie właściciela tych wód i
zobowiązanie go do sprzedaży pozwoleń na amatorskie wędkowanie. Oczekuję nie tylko ustalenia
faktycznego  stanu  własności,  ale  przede  wszystkim  umożliwienia  wędkowania.  I  pismo  pana
Burmistrza skierowane do Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie dotyczące interpelacji
pana radnego w treści następującej: w związku ze złożoną interpelacją przez radnego Rady Miejskiej
w Brusach pana Michała Szczepańskigo w sprawie możliwości amatorskiego wędkowania, między
innymi na jeziorach Skąpe, Młosino Duże i Blewicz położonych na terenie gminy Brusy w załączeniu
przekazuje  wspomnianą  interpelację  z  prośbą  o  zajęcie  stanowiska.  Pismo  Państwowego
Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie z dnia 19 marca 2021 roku skierowane do Burmistrza Brus. W
odpowiedzi  na pismo dotyczące interpelacji  zgłoszonej 4 marca przez Radnego Rady Miejskiej  w
Brusach w sprawie możliwości prowadzenia amatorskiego połowu ryb w obwodach rybackich jeziora
Skąpe,  na rzece Parzenica,  w zlewni  rzeki  Wda oraz jeziora Brzeźno na rzece Młosina (Mlusina,
Mlusino)  nr  1  Informuję,  że w chwili  obecnej  prowadzone są prace związane z  przygotowaniem
operatów  rybackich  na  przedmiotowe  obwody  rybackie.  Niniejsze  dokumenty  po  uzyskaniu
pozytywnej opinii Instytutu Rybactwa Śródlądowego w Olsztynie będą określać sposób udostępnienia
wód do amatorskiego połowu ryb. Znając potrzeby okolicznej ludności oraz odwiedzających region
turystów prowadzimy w przedmiotowej sprawie wszelkie starania,  aby w jak najszybszym czasie
udostępnić wody wyżej wymienionych obwodów rybackich do amatorskiego połowu ryb. I teraz mam
jeszcze do tej interpelacji uzupełnienie, jest to informacja na podstawie przeprowadzonej rozmowy
telefonicznej z panem Łukaszem Lipskim RZGW Gdańsk, następujące, przetarg na przygotowanie
operatu rybackiego, termin na złożenie ofert 28 maja 2021 rok, rozstrzygnięcie przetargu 31 maja
2021 roku, spodziewany termin wykonania projektu operatu około 15 czerwca 2021 roku. Projekt
operatu zostanie niezwłocznie przekazany do opiniowania przez Instytut Rybactwa Śródlądowego w
Olsztynie. Termin opiniowania do trzech miesięcy. Prawdopodobny termin udostępnienia jezioro do
celów między innymi amatorskiego połowu ryb od sierpnia 2021 roku najszybciej. Nie ustalono jeszcze
czy Wody Polskie będą prowadziły gospodarkę rybacką czy dzierżawca wybrany w drodze przetargu.
Przetarg to kolejne miesiące, taką informację tutaj otrzymaliśmy telefoniczną. Proszę państwa i w
tym, jest to jedna interpelacja i  te odpowiedzi,  w związku z tym myślę, że zakończyliśmy punkt
dotyczący interpelacji zgłoszonych przez radnych wraz z odpowiedziami.

Ad. 10.

Przewodniczący  Rady -  Kolejny  punkt  programu to  sprawy organizacyjne.  Szanowni  państwo,  w
sprawach organizacyjnych chciałbym przedstawić pisma skierowane do pana Burmistrza, do mnie z
okazji  Dnia  Samorządowca.  Państwowa  Straż  Pożarna  Komenda  Powiatowa  PSP  w  Chojnicach.
Szanowny pan Witold Ossowski Burmistrz Brus. Z okazji Dnia Samorządowca wszystkim pracownikom
samorządowym,  Radnym  oraz  wszystkim  tym,  którzy  współtworzą  samorząd  składam
najserdeczniejsze życzenia i podziękowania za pracę dla dobra lokalnych społeczności. W imieniu



33

własnym, pracowników oraz funkcjonariuszy Komendy Powiatowej  Państwowej  Straży Pożarnej  w
Chojnicach życzymy spełnienia planów i  zamierzeń, wszelkiej  pomyślności  osobistej  i  zawodowej.
Niech dzisiejszy dzień będzie powodem do dumy i satysfakcji z dobrze wypełnianych obowiązków
służbowych. Podpisane Komendant Powiatowy Państwowej Straży Pożarnej w Chojnicach młodszy
brygadier Błażej Chamier Cieminski. I w tej chwili Policja Chojnice. Szanowny pan Zbigniew Łącki
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  w  Brusach.  Z  okazji  Dnia  Samorządowca  w  imieniu  własnym,
pracowników oraz  funkcjonariuszy  Komendy  Powiatowej  Policji  w  Chojnicach  składam serdeczne
wyrazy  uznania  i  podziękowania  wszystkim  przedstawicielom  samorządu  oraz  pracownikom
samorządowym za pracę na rzecz rozwoju naszej małej społeczności. Życzymy wytrwałości w tej
niezmiernie ważnej i odpowiedzialnej służbie oraz powodzenia w realizacji nowych zamierzeń. Niech
kolejne  lata  będą  wypełnione  sukcesami  a  społeczna  akceptacja  będzie  źródłem  satysfakcji  i
motywacji  do  dalszej  pracy.  Komendant  Powiatowy  Policji  w  Chojnicach  inspektor  Wojciech
Jakubowski.  Proszę  państwa,  w  sprawach  organizacyjnych  chciałbym  jeszcze  udzielić  pewnej
informacji  państwu.  Myślę,  że  państwo  oczekujecie  pewnie  informacji.  Chodzi  mi  o  moją  pracę
zawodową. Na pewno dotarła do państwa informacja, że w dniu 21 maja zostałem odwołany ze
stanowiska  z  Nadleśniczego  Nadleśnictwa  Rytel.  To  było  to  dla  mnie  duże  zaskoczenie  Pragnę
powiedzieć, że w bardzo trudnym okresie. Ale mimo, chciałbym poinformować państwa, jak sytuacja
wygląda, żebyście państwo, no widzę, nie pytacie, natomiast myślę, że oczekujecie takiej informacji,
co takiego się stało, tak. Chciałem poinformować, że w bardzo trudnym okresie pandemii 2020 roku
Nadleśnictwo Rytel, którym kierowałem uzyskało bardzo dobre wyniki, za co otrzymałem nagrodę
specjalną w grudniu tamtego roku. Także w 2021 roku Nadleśnictwo Rytel uzyskuje bardzo dobre
wyniki,  za co w kwietniu bieżącego roku również otrzymałem nagrodę. Oczywiście przy realizacji
ogromu pracy w skrajnie  trudnych warunkach po nawałnicy,  nie  zawsze udawało  się  naturalnie
uniknąć pewnych uchybień. Przeprowadzone kontrole ujawniały jednak jedyni drobne niedociągnięcia,
które dotyczą zwłaszcza pierwszego roku usuwania skutków nawałnicy z 11 sierpnia. Pragnę jednak
państwa zapewnić i uspokoić, że nie zrobiłem niczego złego. Szczególną moją troską była zawsze
dbałość o pracowników. Potwierdzeniem tej dbałości jest stanowisko Niezależnego Samorządnego
Związku Zawodowego Solidarność wystosowany przez Organizację Związkową Nadleśnictwa Rytel pod
moim, po moim odwołaniu z pełnionej funkcji. Biorąc pod uwagę fakt, że z bardzo trudnej sytuacji,
jaka miała miejsce w 2018 roku udało się pod moim kierownictwem doprowadzić Nadleśnictwo Rytel
do stanu sprawnie i skutecznie działającej jednostki, mam nadzieję, że wkrótce otrzymam stosowne
propozycję pracy w lasach państwowych. Tyle proszę państwa takiego mojego, mojej informacji dla
państwa, także przede wszystkim na pewno nurtuje państwa pytanie, co takiego się stało złego,
proszę  państwa,  nic  złego  się  nie  stało,  to  mogę  państwa  zapewnić.  Pełnienie  tej  funkcji
Przewodniczącego  Rady  zobowiązuje  do  tego,  żeby,  żebyście  zarówno  państwo  Radni  jak  i
społeczeństwo miało pełny, informacje na temat, na temat tego, jak również zawodowo sprawdza się
osoba, która, która piastuje tą funkcję, dlatego, dlatego państwu jestem zobowiązany. Gdy będą,
myślę, że niedługo będą jakieś większe informacje, no odwołanie jest rolą dyrektora Regionalnej
Dyrekcji,  więc  właściwie  po  jego  stronie  należy  uzasadnienie  tego,  no  tak  jak  wcześniej  w
informacjach  medialnych,  żeście  państwo  przedstawiali  tego  uzasadnienia  nie  przedstawiono.
Dziękuję, tyle miałbym państwu do przekazania. Jeżeli państwo macie jeszcze jakieś swoje sprawy
organizacyjne, które chcielibyście przedstawić bardzo proszę. Nie widzę, bardzo proszę.

Radna Bernadeta Niebrzydowska -  Jak wspomniał  pan panie Przewodniczący, że było to dla nas
zaskoczeniem, ale my zawsze wierzyliśmy i wiemy to, że jest pan bardzo uczciwym człowiekiem,
dobrym kolegą naszym i nigdy nie powątpiewaliśmy w to, że mógłbym zrobić coś złego. Życzymy,
żeby to co powstało czy zaistniało, żeby wyjaśniło się i był pan dalej naszym kolegą, naszym tutaj
dobrym, o tak uważam. że jest pan bardzo dobrym kolegą. Dziękuję bardzo. Wierzymy w pana.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo za wszystko.
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Ad. 11.

Przewodniczący Rady - Nie ma więcej spraw organizacyjnych, w takim razie zamykam XXIV sesję Rady
Miejskiej w Brusach.

sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący




